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Ogłoszenie wyborcze
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Materiał Koalicyjnego Komitetu Wyborczego Trzecia Droga 
Polska 2050 Szymona Hołowni - Polskie Stronnictwo Ludowe

TRZECIA
DROGA

nowoczesnej edukacji na miarę XXI wieku, 

skrócenia czasu oczekiwania na wizytę u lekarzy
specjalistów,
zmniejszenia obciążeń dla przedsiębiorców,
zwiększenia dostępności żłobków i przedszkoli,
wprowadzenia finansowania in vitro,
inwestycji w nowoczesną i punktualną 

Jestem oświęcimianką, pracownikiem samorządowym. 
Wspólnie z Wami zamierzam odmienić polską politykę.

Jako posłanka chcę działać na rzecz:

      z płynnym angielskim po podstawówce,

      komunikację publiczną, w tym kolejową.

Jestem je dną z Was! 

Materiał Koalicyjnego Komitetu Wyborczego Trzecia Droga Polska 2050 Szymona Hołowni - Polskie Stronnictwo Ludowe

Młody bohater 

Wiemy kto powalczy 
o miejsca w Sejmie i Senacie
15 października wybierzemy Sejm i Senat na kolejną czteroletnią kadencję. Powiaty 
oświęcimski i wadowicki wchodzą w skład okręgu wyborczego nr 12, gdzie wybieranych 
jest 8 posłów. O miejsca te ubiegało się będzie aż 110 kandydatów. O miejsce w Senacie 
w naszym okręgu (nr 30 walczy 5 kandydatów. Kandydatów poszczególnych komitetów 
prezentujemy na stronie 5.

Ta historia zaczyna się tragicznie. Kolejne jej odsłony pokazują jednak olbrzymie po-
kłady dobra drzemiące w ludzkich sercach. Pozwala także uwierzyć, że dzisiejsza mło-
dzież nie jest tak zła, jak wielu ją postrzega. O historii Kacpra Wawrzusiszyna z Babic 
piszemy na stronie 3.
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Kamienice zmieniają wygląd
 Oświęcim strona 8

Drogi powiatowe po modernizacji
 Powiat Oświęcimski strona 7

Uroczyste otwarcie rozbudowanej szkoły
 Kęty strona 9

Zbiorniki wody pitnej oddane do użytku
 Tomice strona 11
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REGION

26 i 26 sierpnia w Kalwarii Zebrzydowskiej królował ogórek. W sobotę w ramach 
II Festiwalu Ogórka chmury nad miastem rozgonił Kordian, zaś w niedzielę 
rządził już ogórek pod różnymi postaciami. Jednak prawdziwym hitem imprezy 
okazał  się występ Mezo na zakończenie imprezy.

W tym roku główni organi-
zatorzy II Festiwalu Ogór-
ka Kalwaryjskiego czyli 
Stowarzyszenie św. Jana 
Pawła II Patrona Kalwarii 
Zebrzydowskiej zaprosili 
gwiazdy sporego formatu, 

które przyciągnęły na sta-
dion Kalwarianki tłumy wi-
dzów.  
W sobotę pomimo kapry-
śnej pogody nie zawiedli też 
ogórcorze, czyli mieszkańcy 
Kalwarii i okolicy, którzy do-
brze się bawili, biesiadując, 
konsumując ogórki i bawiąc 
się na Festynie. Do wspól-
nej zabawy publikę porwał 
Kordian.
Drugi dzień Festiwalu Ogór-
ka Kalwaryjskiego rozpoczął 

konkurs na najlepszą po-
trawę z ogórka, panie z Kół 
Gospodyń Wiejskich przy-
gotowały różnego rodzaju 
lokalne produkty. Konkurs 
wygrały panie z KGW „Dą-
b r o w i a n k a ” w Dąb-

rówce, które przygotowały 
ogórek z beczki przecierany 
do miseczki.  Drugie miej-
sce przypadło KGW „Buga-
janki” z Bugaja, a trzecie 
Stowarzyszaniu 3 wionki 
z Jastrzębi. 
W niedzielę można też 
skosztować ogórka pod 
różnymi postaciami, jed-
nak królował tradycyjnie 
przygotowany Ogórek Kal-
waryjski, którego dla ni-
kogo nie zabrakło. Bogaty 

w wydarzania i atrakcje 
festiwal zakończył występ 
Mezo. Artysta wykonując 
swoje największe przeboje 
jak”,  Kryzys czy Credo po-
rwał widownię do wspólnej 
zabawy.
Przypomnijmy, że przydo-
mek kalwarian “Ogórcorz” 
wziął się od kiszonych 
ogórków sprzedawanych na 
placu Rajskim przed Sank-
tuarium Pasyjno-Maryjnym 
i na samych dróżkach Kal-
waryjskich.  Istniała trady-
cja, że każdy, kto do niego 
pielgrzymował, powinien 
ich skosztować. W tym 
roku Stowarzyszenie przy-
pomniało ten zwyczaj czę-
stując w czasie Odpustu 
Kalwaryjskiego tradycyjny-
mi  ogórkami. Rozdało ich 
blisko 100 kg. 
Głównym organizatorem Fe-
stiwalu było  Stowarzysze-
nie Św. Jana Pawła II Patro-
na Kalwarii Zebrzydowskiej, 
głównym partnerem Gmina 
Kalwaria Zebrzydowska, 
a partnerami generalnymi 
Bank Spółdzielczy w Kal-
warii Zebrzydowskiej i fi rma 
Domeno. Kurier Małopolski 
Zachodniej sprawował pa-
tronat medialny.

Kalwaria Zebrzydowska

 Tłumy 
na Festiwalu Ogórka

Samorząd Wadowic po raz drugi postanowił przeznaczyć 1,5 miliona złotych na bon edukacyjny. Przysłu-
guje on wszystkim dzieciom uczęszczające do szkoły podstawowej i zamieszkującym na terenie gminy. 
Wydany może zostać na zajęcia dodatkowe. Gmina Wadowice jako jedyna w Polsce wprowadziła takie 
rozwiązanie.

Gmina Wadowice przezna-
czyła na realizację bonu 
ponad 1,5 mln zł z tego-
rocznego budżetu. Decyzja 
dotycząca świadczenia zo-
stała podjęta na ostatniej 
sesji Rady Miejskiej. Wado-
wice, jako jedyna w Polsce 
zdecydowała się na tego 
typu program. 

Wadowicki Bon Edukacyjny 
ma być pomocą dla rodzi-
ców w pokryciu kosztów 
poniesionych za zajęcia do-
datkowe dla swoich pociech. 
Każde dziecko uczęszczają-
ce do szkoły podstawowej 
i zamieszkujące na terenie 
gminy Wadowice otrzy-
ma jednorazowe wsparcie 
w wysokości 500 zł. Bon 
będzie przysługiwał nieza-
leżnie od wysokości docho-
dów jednemu z rodziców 
dziecka, który jako pierwszy 
złożył wniosek. Świadczenie 
to w żaden sposób nie jest 

opodatkowane. Wynika to 
bezpośrednio z ustawy 
o podatku dochodowym, 
która zwalnia z opodatko-
wania wszystkie świadcze-

nia wypłacane na podstawie 
ustawy o świadczeniach 
rodzinnych. Pierwsze pie-
niądze będą wypłacane już 
we wrześniu, kiedy wydatki 
na zajęcia pozalekcyjne są 
największe. 

– Czy to będą korepetycje, 
zajęcia sportowe, artystycz-
ne, rehabilitacyjne itp. to 
zależy od rodziców i ich 
dzieci. Urząd nie weryfi ku-

je tych wydatków – mówi 
burmistrz Wadowic Bartosz 
Kaliński.

Wadowicki bon edukacyj-
ny realizowany jest w tym 
roku po raz drugi. W ze-

szłym roku bon cieszył 
się ogromnym zaintere-
sowaniem, trafi ł do 2 721 
uczniów z gminy Wadowi-
ce, co kosztowało gminę 
1 360 500 złotych. 

Wnioski można składać 
w Miejskim Ośrodku Pomo-
cy Społecznej w Wadowi-
cach od 18 września. 
Przypomnijmy, że uczniom, 
nie tylko tym z Wadowic, 
przysługuje 300 zł w ra-
mach rządowego programu 
Dobry Start. Aby otrzymać 
świadczenie należy złożyć 
stosowny wniosek do ZUS-u 
do 30 listopada. Dodatko-
we 100 zł mogą otrzymać 
uczniowie z rodzin, którym 
przyznano zasiłek rodzinny. 
Termin składania wniosków 
w tym przypadku mija 31 
października, a kierować 
należy je do gminnej insty-
tucji zajmującej się zasiłka-
mi rodzinnymi.  

Wadowice

 500 zł na szkolną wyprawkę
Izdebnik

 Nowy budynek
dla przedszkola

Przy Zespole Szkół w Izdebniku w gminie Lancko-
rona powstał nowy dwukondygnacyjny budynek. 
Na parterze znajduje się sala widowiskowa, a na 
piętrze dwie sale przedszkolne.

Pomysł rozbudowy pojawił 
się w związku z dużą licz-
bą dzieci, którym nie moż-
na było zapewnić miejsca 

w istniejącym budynku. 
Cieszę się niezmiernie, że 
od tego roku szkolnego 
przedszkolaki będą mo-
gły korzystać już z nowej 
szatni, sali widowiskowej 
oraz sal przedszkolnych 
– mówił podczas uroczy-
stego oddania budynku do 

użytku wójt Lanckorony 
Tadeusz Łopata. Budynek 
przylega do przedszkola. 
W dwóch salach docelowo 

będą dwie grupy przed-
szkolne – łącznie 50 dzie-
ci. Powierzchnia użytko-
wa obiektu wynosi ponad 
400 m2. Koszt rozbudowy 
wyniósł ponad 1,8 mln zł, 
z czego 1,2 mln zł pocho-
dziło z Rządowego Fundu-
szu Inwestycji Lokalnych.
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Pomagał
ofi arom wypadku
13-letni Kacper z Babic był 
jedną z pierwszych osób, 
które pomagały ratować 
ofi ary tragicznego wypad-
ku, który miał miejsce w 
Harmężach w nocy z 11 na 

12 sierpnia. Zginęło wtedy 
trzech młodych mężczyzn. 
W feralnym momencie 
Kacper przebywał u zna-
jomych. Gdy tylko usłyszał 
huk rozbijanego samochodu 
wraz z mamą i znajomymi 
ruszyli na ratunek ofi arom 
wypadku. To oni powiado-
mili służby ratunkowe. Nie 
czekali jednak biernie na 
ich przyjazd. Kacper za-
bezpieczył miejsce wypad-
ku i wraz z koleżanką Oliwią 
oraz mamami przystąpili do 
reanimacji poszkodowa-
nych. Kacper był przygoto-
wany do takiego działania. 
Od najmłodszych lat chciał 
być strażakiem, jest człon-

kiem młodzieżowej grupy 
pożarniczej Ochotniczej 
Straży Pożarnej. Zaledwie 
kilka dni przed wypadkiem 
wrócił z obozu strażackie-
go. Do udzielania pierw-
szej pomocy przygotowuje 
się już od kilku lat. Ta ak-

cja była dla niego wielkim 
sprawdzianem. Choć walka 
o życie poszkodowanych 
w wypadku została prze-
grana, Kacper zdał ten eg-
zamin. 

Zbiórka na sprzęt 
dla jednostek
To dopiero początek pięk-
nej historii. Kacper posta-
nowił, aby „skorzystać” 
z olbrzymiej tragedii, któ-
ra wydarzyła się w pobliżu 
jego domu . Wykorzystując 
zainteresowanie swoją oso-
bą zorganizował na portalu 
zrzutka.pl zbiórkę funduszy, 
które przeznaczone zosta-
ną na sprzęt dla jednostek 

ochotniczych straży pożar-
nych: torby medyczne R1 
oraz defi brylator AED. 
– Niejednokrotnie to straża-
cy jednostek OSP znajdują 
się na miejscu różnych wy-
padków jako pierwsi, jed-
nak aby udzielić fachowej 

pomocy potrzebują sprzę-
tu ratującego życie - mówi 
Kacper.

13-latek nadal marzy, aby 
w przyszłości zostać straża-
kiem. Zachęca też swoich 
rówieśników, aby zapisywali 
się do pobliskich jednostek 
OSP i wstępowali w szeregi 
młodzieżowych drużyn po-
żarniczych oraz korzystali 
z ich zajęć.
– Tam zdobędą odpo-
wiednią wiedzę z zakresu 
pierwszej pomocy przed-
medycznej i zabezpieczeń 
w nagłych wypadkach – 
tłumaczy Kacper. 

Sprzęt zakupiony 
i przekazany
Zbiórka okazała się dużym 
sukcesem. Na apel Kacpra 
odpowiedziało ponad 200 
osób. Większość wpłacała 
datki wielkości 20-50 zł, 
jednak byli i tacy, który 
darowali po kilkaset zło-
tych. Koleżanki i koledzy 
jednego z chłopców, który 
zginął w wypadku wpłacili 
1000 zł. Planowana kwota 
15 000 zł została zebrana 
na dwa miesiące przed pla-
nowanym terminem zakoń-
czenia akcji. 

Dzięki zabranym fundu-
szom Kacper mógł zakupić 
obiecany sprzęt. Okazją 
do jego przekazania były 
powiatowe zawody sporto-
wo-pożarnicze, które od-
były się 9 września w Pio-
trowicach. - Przekazałem 
zakupione rzeczy dwóm 
jednostkom. Defi brylator 
AED otrzymała jednostka 
OSP Harmęże. Natomiast 
torby medyczne oraz dru-
gi defi brylator AED, który 
otrzymałem od Prezesa 
Zarządu Związku Ochotni-
czych Straży Pożarnych RP 
przekazałem jednostce OSP 
Brzezinka – informuje Kac-
per dziękując wszystkim, 
którzy dołożyli „cegiełkę” 
do darów.

To jednak nie koniec akcji. 
Będzie jeszcze jeden de-
fi brylator, który obiecała 
przekazać fi rma Passio Po-
land. Kacper postanowił, że 
zostanie on umieszczony 
w miejscu ogólnodostęp-
nym i monitorowanym. 
W tej chwili nie wiadomo 
jeszcze gdzie dokładnie 
trafi  sprzęt.

Jarosław Zięba

Ta historia zaczyna się tragicznie. Kolejne jej odsłony pokazują jednak olbrzymie pokłady dobra drze-
miące w ludzkich sercach. Pozwala także uwierzyć, że dzisiejsza młodzież nie jest tak zła, jak wielu ją 
postrzega.  

 Pomagał po wypadku,
teraz zebrał środki na sprzęt

Reklama

 Małopolska Tour
za nami

3 września w Wadowicach odbyła się ostatnie 
w tym wydarzenie z cyklu Małopolska Tour. Były 
spektakle, pokazy, konkursy, spotkania z iluzjoni-
stą, koncert Sylwii Grzeszczak i oczywiście główny 
punkt programu – rodzinny rajd rowerowy.

Na starcie rajdu rowero-
wego stanęły setki uczest-
ników w różnym wieku, 
od dzieci po seniorów. 
Każdy mógł wybrać jedną 
z trzech tras o różnym po-
ziomie trudności. Wszyst-
kie warianty przejazdu 

rajdu zaprojektowano tak, 
by zapewnić uczestnikom 
możliwość zwiedzenia ma-
lowniczych okolic Wadowic 
i cieszenia się pięknem 
małopolskiego krajobra-
zu. Rowerzyści na starcie 
otrzymali bezpłatne pakie-
ty startowe (m.in. koszulki 
Małopolska Tour). Ponadto, 
osoby które ukończyły rajd, 
mogły cieszyć się z pamiąt-
kowych medali.

Emocji było pod dostatkiem 
również podczas Kids Race, 
czyli rowerowego wyzwania 
dla dzieci w wieku przed-
szkolnym i wczesnosz-
kolnym. Mali rowerzyści, 
którzy ukończyli zabawę, 
oprócz pamiątkowego me-
dalu, otrzymali nagrodę 
w postaci plecaczka z nie-
spodziankami. Na uczestni-
ków rajdu oraz wszystkich, 

którzy tego dnia odwiedzili 
miasteczko plenerowe, 
czekało mnóstwo atrakcji 
i konkursów z nagrodami
– Co roku organizujemy 
cykl wydarzeń Małopolska 
Tour, by stwarzać miesz-
kańcom i rodzinom okazję 

do spędzenia aktywnego 
czasu razem. Od 2017 r. 
odbyło się już 18. wydarzeń 
tego typu w całej Małopol-
sce, w Wadowicach gości-
liśmy już trzeci raz. Udział 
w rajdzie tak wielu przed-
stawicieli różnych pokoleń 
miłośników dwóch kołek 
jest niezwykle inspirują-
cy i potwierdza, że nasza 
wytrwałość w tworzeniu 
dobrej infrastruktury rowe-
rowej – tras VeloMałopol-
ska, ma sens – mówi Iwona 
Gibas z zarządu. 

Zwieńczeniem dnia był kon-
cert Sylwii Grzeszczak. Ar-
tystka zapewniła publiczno-
ści dwie godziny rozrywki 
na najwyższym poziomie, 
dzięki czemu każdy wracał 
do domu naładowany po-
zytywną energią i z uśmie-
chem na twarzy.

Fo
to

: 
M

al
op

ol
sk

a.
pl

Fo
to

: 
O

S
P 

B
rz

ez
in

ka

Kacper Wawrzusiszyn przekazuje zakupiony ze środków zbiórki sprzęt.
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Powiat wadowicki

 Kolejne 
remonty dróg

W Oświęcimiu najnowocześniejszy małopolski dworzec kolejowy. W Stryszowie realizacja marzeń mło-
dzieży o skateparku. W Izdebniku budowa sali widowiskowej i dwóch sal przedszkolnych. W Palczowi-
cach renowacja dachu w zabytkowym, drewnianym kościele. To zadania, których realizacja jest możliwa 
dzięki rządowemu wsparciu.

– Małopolska doskonale 
się rozwija, przyciągając 
inwestorów tworzących 

nowe miejsca pracy oraz 
turystów. Trwa realizacja 
dużego zadania, jakim jest 

budowa obwodnicy Oświę-
cimia. W ramach ostatnie-
go rozstrzygnięcia Rządo-

wego Funduszu Rozwoju 
Dróg wyremontowane zo-
staną po kilka kilometrów 
dróg lokalnych z powiatów 
oświęcimskiego i wadowic-
kiego. Dzięki dotacji z re-
zerwy ogólnej Premiera 
Mateusza Morawieckiego 
możliwa będzie rozbudo-
wa Szpitala Powiatowego 
w Wadowicach – mówi wo-
jewoda małopolski Łukasz 
Kmita.
 
Tylko z Rządowego Fundu-
szu Polski Ład: Programu 
Inwestycji Strategicznych 
wsparcie jednostek samo-
rządu terytorialnego z po-
wiatów oświęcimskiego 
i wadowickiego to ponad 
402 mln zł.
 
– Przed nami kolejne nabo-
ry i kolejne rozstrzygnięcia. 
Ze środków rządowych na 
niespotykaną dotąd skalę 
modernizujemy i tworzy-
my nową infrastrukturę 
podnoszącą komfort życia 
Mieszkańców. Jesteśmy na 
dobrej drodze – dodaje wo-
jewoda Kmita. 

 Polska lokalna pięknieje. 
 Rządowe wsparcie szansą 
 na rozwój regionu!
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Ponad 4,1 mln zł przeznaczone zostało dla samo-
rządów z powiatu wadowickiego w naborze na do-
fi nansowanie zadań dotyczących remontów dróg 
powiatowych i gminnych w ramach Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg.

- Był to nabór dodatko-
wy, przygotowany z myślą 
o małych remontach, szyb-
kich pracach naprawczych 
i poprawie nawierzchni. 
Niejednokrotnie nie jest 
konieczne przeprowadza-
nie generalnej moderni-
zacji, a wystarczy tzw. 
remont nakładkowy, bez 
ingerencji w głębsze war-
stwy drogi. Ponad 4,1 mln 
zł przeznaczone zostało 
dla samorządów z powiatu 
wadowickiego – mówił wo-
jewoda małopolski Łukasz 
Kmita podczas podpisania 
umów, która miała miejsce 
29 sierpnia w Starostwie 
Powiatowym w Wadowi-
cach.
Środki, które trafią do 
samorządów powiatu wa-
dowickiego to ponad 4,1 
miliona złotych. Wystarczy 
to na remont ponad 7,5 km 
dróg lokalnych. 

Dwa z dziesięciu zadań zo-
staną zrealizowane przez 
powiat. Dotyczą one od-
cinków dróg powiatowych 
w miejscowościach Łącza-
ny i Gierałtowiczki o łącz-

nej długości prawie 1,8 km. 
Suma dofi nansowania tych 
inwestycji to blisko 1,3 mi-
liona zł i stanowi 80% war-
tości inwestycji. 
Kolejne umowy podpisane 
zostały z przedstawicielami 
gmin powiatu wadowickie-
go. Rządowe dofinanso-
wanie otrzymały remonty 
dróg gminnych: w Mucha-
rzu i Skawcach (645 tys. 
zł) w gminie Mucharz, 
droga Łękawica - Bugaj - 
Stryszów - Zakrzów w Stry-
szowie (ponad 166 tys. zł) 
oraz drogi w Stroniu i Za-
krzowie  (ponad 342 tys. zł) 
w gminie Stryszów, droga 
w Ryczowie (ponad 233 tys. 
zł) w gminie Spytkowice, 
droga w Gierałtowicach 
(blisko 274 tys. zł) w gminie 
Wieprz, droga w Wysokiej 
(ponad 586 tys. zł), w gmi-
nie Wadowice, droga Tłu-
czań - Kmiecie (ponad 285 
tys. zł) w gminie Brzeźni-
ca oraz droga w Leńczach 
(blisko 311 tys. zł) w gminie 
Kalwaria Zebrzydowska.
Przyznane dofi nansowanie 
mieści się w przedziale 50-
80% wartości inwestycji.
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W wyborach do Sejmu swo-
je listy wystawiło 7 komi-
tetów. Sześć z nich zgłosiło 
maksymalną liczę kandy-
datów - 16. Są to: Koali-
cja Obywatelska PO .N IPL 
Zieloni, Trzecia Droga PSL
-PL2050 Szymona Hołowni, 
Bezpartyjni Samorządow-
cy, Konfederacja Wolność 
i Niepodległość, Nowa Le-
wica oraz  Prawo i Spra-
wiedliwość. Niepełną listę 
(14 osób) zgłosił komitet 
Polska Jest Jedna. Wśród 
110 kandydatów znajduje 
się 45 kobiet i 65 mężczyzn.
Na listach znalazło się sied-
miu spośród ośmiu posłów 
obecnej kadencji. Brakuje 
jedynie Ewy Filipiak, byłej 
burmistrz Wadowic, która 
mandat poselski sprawo-
wała przez ostatnie 8 lat. 

Prezentujemy 
kandydatów
Numer 1 w wyborach do 
Sejmu otrzymali Bezpar-
tyjni Samorządowcy. Ich 
liderem w naszym okręgu 
jest Agata Wiśniowska, była 
wicewójt gminy Oświęcim, 
która w ostatnich wyborach 
bez powodzenia ubiegała się 
o prezydenturę Oświęcimia. 
Drugi jest Zbigniew Małec-
ki, były kandydat na burmi-
strza Andrychowa oraz były 
radny tego miasta i powiatu 
wadowickiego. Trzecia jest 
Andrea Božičevic-Stępień 
- lekarka z Oświęcimia. Na 
kolejnych miejscach znaleźli 
się Michał Zimirski z Oświę-
cimia (5. miejsce), Alicja 
Dudziak - właścicielka cen-
trum skórzanego z Chełmka 
(7.), Iwona Kobiałka-Pro-
szyk z Grojca (8.), Adam 

Wilczyński - renowator za-
bytków z Oświęcimia (9.), 
Dariusz Tocki – mechanik 
samochodowy z Bobr-
ka (10.) oraz Katarzyna 
Palczewska - finansistka 
z Oświęcimia (11.).
 
Liderem listy Trzeciej Dro-
gi, koalicji PSL i Polski 2050 
Szymona Hołowni jest Pa-
weł Śliz – adwokat z Krako-
wa. Na drugim miejscu zna-
lazł się Maciej Ostrowski, 
przedsiębiorca z Myślenic, 
który przez trzy kadencje 
był burmistrzem tego mia-
sta. Obecnie jest  wiceprze-
wodniczącym Rady Powiatu 
Myślenickiego. Z 3. miejsca 
kandyduje Monika Szy-
meczko – pracownik sa-
morządowy z Oświęcimia. 
5. pozycję na liście otrzy-
mał Marek Gajowy – radny 
gminy Spytkowice, a na co 
dzień pracownik naukowy 
krakowskiej AGH. 10. jest 
Maciej Klima – działacz 
społeczny z Oświęcimia, 
12. Maria Wądrzyk – eko-
nomistka i radna powiatu 
wadowickiego z Choczni. 
Na 14. pozycji znalazła się 
Dorota Kusak, radna gminy 
Kęty i sołtys Nowej Wsi.

Kolejną listę – Nowej Le-
wicy - otwiera wicestarosta 
oświęcimski Paweł Kobie-
lusz.  Na miejscu 3. znalazł 
się Paweł Jezierski z Zabo-
rza, radny gminy Oświęcim, 
a na 4. - Jan Rauch - lekarz 
stomatolog z Wysokiej pod 
Wadowicami. Na kolejnych 
pozycjach listy Nowej Lewi-
cy znalazły się nauczycielki: 
Edyta Daszkiewicz z Oświę-
cimia (miejsce 5.) i Elżbieta 

Mastek z Andrychowa (6.). 
Z 9. miejsca staruje Bogdan 
Połącarz – przewodniczący 
Międzyzakładowego Związ-
ku Zawodowego Pracow-
ników Synthos S.A., zaś 
z 11.  Maciej Buliński – na-

uczyciel z Oświęcimia. Ko-
lejną przedstawicielką tego 
zawodu jest 12. na liście 
Dorota Kajdas z Przeciszo-
wa. Na dalszych miejscach 
znaleźć można przedsię-
biorcę z Chełmka Tomasza 
Warzechę (13.), Martę Głuc 
z Wadowic (14.) oraz Bog-
dana Cubera - nauczyciela 
z Piotrowic (16.). 

Pierwsze miejsce na  liście 
Prawa i Sprawiedliwości 
(nr 4) otrzymał rzecznik 
tej partii Rafał Bochenek. 
Drugi jest wójt Spytkowic 
Mariusz Krystian, zaś trze-
cia - członkini Zarządu Wo-
jewództwa Małopolskiego, 
Iwona Gibas z Brzeszcz.    

Czwarty jest wojewoda 
Małopolski Łukasz Kmita 
z Olkusza. Na miejscach 5-8 
znaleźli się dotychczasowi 
parlamentarzyści, kolejno: 
Filip Kaczyński z Wadowic, 
Marek Polak z Andrycho-

wa, Władysław Kurowski 
z Jawornika w pow. myśle-
nickim oraz Krzysztof Kozik 
z Libiąża. Dalsze miejsca 
zajmują Małgorzata Sikora  
(12.) - zastępca prezesa · 
– Wojewódzkiego Fundusz 
Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej z Rajska 
oraz Jarosław Jurzak, był 
wicestarosta oświęcimski 
z Kęt (ostatnie, 16. miej-
sce). 

Konfederacja na pierw-
szym miejscu swojej listy 
wystawiła Bartosza Wilczyń-
skiego z Trzebini, prezesa 
Małopolskiego Ruchu Naro-
dowego. Najwyżej spośród 
kandydatów z naszego re-

15 października wybierzemy Sejm i Senat na kolejną czteroletnią kadencję. Powiaty oświęcimski i wa-
dowicki wchodzą - wraz z powiatami myślenickim, suskim i chrzanowskim – w skład okręgu wyborczego 
nr 12, gdzie wybieranych jest 8 posłów. O miejsca te ubiegało się będzie aż 110 kandydatów. Ten sam 
obszar obejmuje także okręg wyborczy do Senatu (nr 30), w którym o reprezentowanie nas w izbie wyż-
szej walczy 5 kandydatów. 

 Wybory parlamentarne:
znamy kandydatów

Reklama

Fo
to

: 
m

at
. 

pr
as

.

gionu znalazł się Dariusz 
Chmiel, technik telekomu-
nikacji z Wadowic. Na kolej-
nych miejscach znaleźli się: 
Tomasz Malina (5. miejsce) 
- technik technologii drewna 
z Izdebnika, Wojciech Czaj-
ka (6.) - pracownik biuro-
wy z Lanckorony, Tomasz 
Mreńca – technik budow-
nictwa z Inwałdu (7.), Da-
wid Krawiec (8.) – kierow-
nik ds. produkcji z Kalwarii 
Zebrzydowskiej oraz Beata 
Adamska (12.) – technik 
obsługi turystycznej z Fry-
drychowic. 

Listę Koalicji Obywa-
telskiej otwiera dwoje 

dotychczasowych  parla-
mentarzystów tego ugru-
powania: Dorota Niedziela 
z Kęt i Marek Sowa z pod-
oświęcimskiego Bobrka. 
Kolejni przedstawiciele na-
szych powiatów znaleźli się 
na dalszych  miejscach: 7. 
jest Dominik Mieczyński 
z Andrychowa, 12. Katarzy-
na Bliźniak radna powiatu 
oświęcimskiego z Jawiszo-
wic, 13. Krystian Pogan 
z Choczni, a 14. Renata 
van de Logt z Lanckorony. 
Na ostatnim – 16. – miej-
scu listy znalazł się Seba-
stian Mlak, aktywny radny 
powiatu wadowickiego.
Ostatnią listą zarejestro-
waną w naszym okręgu 

jest Polska Jest Jedna. 
Jej liderem jest Mariusz 
Owsianka zameldowany 
w Naszanowicach w po-
wiecie nowosądeckim. 
Drugie miejsce zajmuje 
Przemysław Paw, ekono-
mista z Malca, a trzecie - 
Wiktor Kierczak - techno-
log programista obrabiarek 
z Brzezinki. Na kolejnych 
miejscach znaleźli się peda-
gog z Bulowic Marek Wójcik 
(5.), drukarz z Andrychowa 
Piotr Bizoń (7.), sprzedawca 
z Wadowic Magdalena Kła-
peta (8.), technik mechanik 
z Łączan Krzysztof Wybituła 
(9.) oraz pracownik biurowy 
z Kleczy Dolnej Aneta Za-
łuska.

Piątka do Senatu
Senatorów wybieramy 
w wyborach większościo-
wych, co oznacza, że man-
dat otrzyma ta osoba, która 
uzyska największą liczbę 
głosów. W Państwowej Ko-
misji Wyborczej zgłoszonych 
zostało w naszym okręgu 5 
kandydatów. 

Jedynym z tej piątki kan-
dydatem wywodzącym się 
z powiatów oświęcimskiego 
i wadowickiego jest Krzysz-
tof Jan Klęczar, burmistrz 
Kęt. Jest on wspólnym 
kandydatem opozycji zjed-
noczonej w wyborach do 
Senatu pod szyldem Paktu 
Senackiego 2023. Formal-
nie Klęczara zgłosiła Trze-
cia Droga, czyli PSL i Polska 
2050 Szymona Hołowni. 
O reelekcję ubiega się An-
drzej Pająk z PiS. Wywodzą-
cy się z Zawoi parlamen-
tarzysta, były wójt Zawoi 
i starosta suski, w izbie 
wyższej reprezentuje nasz 
region już od trzech kaden-
cji. 
Do Senatu starują też Zbi-
gniew Burzyński (Wolni 
i Solidarni) - inżynier me-
chanik z Krakowa, Piotr 
Graczyk (Ruch Dobrobytu 
i Pokoju) - chemik z Bień-
kówki i Dawid Łukajczyk 
(Konfederacja)- dziennikarz 
z Trzebini. 

Reklama
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POWIAT OŚWIĘCIMSKI

Informacje przygotowane we współpracy 
ze Starostwem Powiatowym w Oświęcimiu

 Drogi powiatowe 
po modernizacji i przebudowie

W kilku miejscowościach naszego powiatu dobiegły końca remonty dróg powiatowych. Dzięki moderni-
zacji i przebudowie zniszczonych odcinków wzrósł komfort poruszania się po nich i znacząco poprawiło 
się bezpieczeństwo, szczególnie dla pieszych i rowerzystów.

Dobiegła końca przebudo-
wa 800-metrowego odcinka 
drogi powiatowej 1872K ul. 
Pocztowa w Jawiszowicach. 
4 września br. w odbiorze 
robót budowlanych uczest-
niczyli starosta Andrzej 

Skrzypiński i członkowie 
zarządu Teresa Jankowska 
i Jerzy Mieszczak. Obecny 
był burmistrz Brzeszcz Ra-
dosław Szot i przedstawi-
ciele lokalnej społeczności.
Powiat pozyskał dofi nan-
sowanie zewnętrzne na 
tę ulicę i przy współpracy 
z burmistrzem Brzeszcz 
doprowadził do montażu 
fi nansowego, które umoż-
liwiło rozpoczęcie moderni-
zacji traktu.

W ramach zadania poło-
żono nową nawierzchnię 
jezdni, wykonano chodnik, 
zjazdy i dojścia indywidu-
alne, pobocza, kanalizację 
deszczową. Wymieniono 
lustra drogowe oraz wy-

konano oznakowanie po-
ziome i pionowe drogi. 
Wykonawcą zadania, które 
kosztowało przeszło 4,1 
mln zł była spółka Berger 
Bau Polska z siedzibą we 
Wrocławiu.
Zadanie prowadzone było 
przez Powiat Oświęcimski, 
dofinansowane z Rządo-
wego Funduszu Rozwoju 
Dróg i wsparte przez Gminę 
Brzeszcze.

Przeszło trzy miesiące 
przed terminem zakoń-
czyła się rozbudowa blisko 
850-metrowego odcinka 
drogi powiatowej 1842K 
ul. Św. Jana Kantego 
w Kętach (fragment trak-

tu od alei Jana Pawła II do 
mostku na granicy z Nową 
Wsią). 30 sierpnia w odbio-
rze traktu władze Powiatu 
Oświęcimskiego reprezen-
towali wicestarosta Paweł 
Kobielusz i członek Zarządu 
Powiatu w Oświęcimiu Je-
rzy Mieszczak. Obecni byli 
także zastępca burmistrza 
Gminy Kęty Marcin Śliwa 
i radny powiatowy Józef 
Szafran. To ważna arteria 
komunikacyjna nie tyko 

dla mieszkańców Gminy 
Kęty. Także alternatywa dla 
wszystkich użytkowników 
pobliskiej drogi wojewódz-
kiej nr 948, gdy pojawia-
ją się na niej utrudnienia 
w ruchu (np. wskutek wy-
padku). Zakres prac obej-
mował m.in. rozbudowę 
jezdni, budowę chodnika, 
przebudowę pobocza, bu-
dowę zjazdów, umocnienia 
skarp i dna koryta Kanału 
Ulga Nowa Wieś.
Zadanie zrealizowało Przed-
siębiorstwo Budowlano-Dro-
gowo-Mostowe „DROG-
BUD” ze Spytkowic. In-
westycja o wartości blisko 
4,8 mln zł została sfi nan-
sowana z budżetów Powia-
tu Oświęcimskiego i Gminy 
Kęty oraz wsparta środka-
mi z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg.
Z udziałem starosty Andrze-
ja Skrzypińskiego i wicesta-
rosty Pawła Kobielusza oraz 
burmistrza Zatora Mariusza 
Makucha 24 sierpnia nastą-
pił odbiór końcowy robót 
związanych z modernizacją 
drogi powiatowej nr 1811K 
ul. Kongresowa w Zatorze 
(na zdjęciu). Inwestycja 
polegała na wymianie na-
wierzchni asfaltowej na 
odcinku 173 m w rejonie 
Regionalnego Ośrodka Kul-
tury w Zatorze oraz tarczy 
skrzyżowania w pobliżu 
szkoły. Roboty wykona-
ne przez fi rmę Drog-Bud 
kosztowały blisko 150 tys. 
zł. Zostały sfinansowane 
przez Powiat Oświęcimski 
i Gminę Zator.
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Wicestarosta Paweł Kobielusz i członkini zarządu 
powiatu Teresa Jankowska uczestniczyli w uroczy-
stości z okazji 20-lecia Stowarzyszenia Amazonek 
w Brzeszczach. Wydarzenie odbyło się 6 września 
w Domu Ludowym w Wilczkowicach.

 Urodziny 
 Stowarzyszenia 
 Amazonek
 w Brzeszczach

– Jesteśmy żywym przykła-
dem na to, iż z nowotwo-
rem można wygrać i jeszcze 
przez wiele lat cieszyć się 
życiem - podkreślają Ama-
zonki z Brzeszcz.
Paniom nie brakuje energii, 
którą potrafi ą „zarazić” in-

nych. Smakują życia, cie-
szą się każdym dniem, do-
ceniają najprostsze nawet 
rzeczy.

Okrągłe urodziny były 
okazją do podsumowań, 
wspomnień, uhonorowania 
członkiń i osób związanych 
ze Stowarzyszeniem.
- Przez 20 lat miałyśmy 
kontakt z ponad stu Ama-
zonkami. Obecnie zadekla-
rowane są 54 członkinie 
- powiedziała Bożena So-
bocińska ze Stowarzysze-
nia, przybliżając historię 
organizacji i aktywność pań 
na różnych polach, m.in. 
w dziedzinie kultury.
Na uroczystość w Domu 
Ludowym w Wilczkowi-
cach przybyło mnóstwo 
znamienitych gości. Były 
m.in. Amazonki z Krako-
wa i Oświęcimia, goście 
z zaprzyjaźnionej fundacji 
z Gdańska, z Powiatowego 
Centrum Pomocy Rodzi-
nie w Oświęcimiu, lekarze 
i terapeuci, samorządow-
cy, w tym przedstawiciele 
Powiatu Oświęcimskiego 
i Gminy Brzeszcze.
Każdy jubileusz jest nie-
zwykłym świętem. 20-lecie 

istnienia Stowarzyszenia 
Amazonek w Brzeszczach 
zobowiązuje do refleksji 
i pochylenia się nad jego 
dorobkiem. Z tej okazji 
w imieniu władz Powiatu 
Oświęcimskiego mam za-
szczyt złożyć serdeczne 

gratulacje dla wszystkich 
Członkiń Stowarzyszenia.
Działalność Waszej orga-
nizacji jest wyrazem zaan-
gażowania oraz życzliwości, 
które od wielu lat przyczy-
nia się do kształtowania 
świadomości kobiet, aby 
dbały o swoje zdrowie.
Szeroko rozumiane zdro-
wie, w wymiarze fi zycznym, 
duchowym czy społecznym 
jest jedną z podstawowych 
potrzeb człowieka. Kobiety 
z Ziemi Oświęcimskiej za-
częły dostrzegać jak waż-
na jest profi laktyka chorób 
nowotworowych. Dlatego 
z satysfakcją dziękuję za 
trud i wielkie serca, jakie 
Panie wkładacie w rozpo-
wszechnianie tej wiedzy.
Życzymy samych sukcesów, 
wytrwałości oraz radości 
z wykonywanej pracy na 
rzecz społeczności. Niech 
to dzisiejsze wydarzenie 
stanie się również bodź-
cem do dalszego rozwoju 
Stowarzyszenia - czytamy 
w liście gratulacyjnym wrę-
czonym przez wicestarostę 
Pawła Kobielusza oraz Te-
resę Jankowską prezes 
Stowarzyszenia Krystynie 
Dadak. 
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 Sportowe święto seniorów
III Powiatowa Spartakiada Seniorów podobnie jak poprzednie edycje przyniosła mnóstwo pozytywnych 
emocji. 169 zawodnikom w wieku 60+, którzy 7 września rywalizowali na stadionie oświęcimskiego 
MOSiR-u nie sposób było odmówić ambicji, uporu i woli walki. Mimo ograniczeń związanych z wiekiem 
wznieśli się na wyżyny swoich możliwości. W wielu przypadkach je przekroczyli.

Z myślą o seniorach, or-
ganizatorzy przygotowali 
multum konkurencji, m.in. 
strzelanie z łuku, bule, 

strzelanie do bramki na cel-
ność, pchnięcie kulą, rzut… 
kaloszem do kosza, bieg 
z przeszkodami. Najwięk-

sze emocje wywołały biegi 
sztafetowe. Zawodnicy nie 
odpuszczali - nawet wów-
czas, gdy nogi odmawiały 

posłuszeństwa i brakowało 
tchu.

Tak naprawdę to nie wy-
walczone miejsca, zdoby-
te punkty i nagrody były 
tu najważniejsze. War-
tością samą w sobie było 
uczestnictwo w zawodach 
i możliwość wspólnego spę-
dzenia czasu na świeżym 
powietrzu przez seniorów 
z różnych stron naszego 
powiatu.

Obecni na spartakiadzie 
włodarze Powiatu Oświę-
cimskiego -wicestarosta 
Paweł Kobielusz i członki-
ni zarządu powiatu Teresa 
Jankowska oraz prezydent 
Oświęcimia Janusz Chwie-
rut chętnie przyłączyli się 
do wspólnej rozgrzewki 
z seniorami. Wicestaro-
sta przez moment nawet 
przejął stery i prowadził 
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ćwiczenia.
Powiat Oświęcimski współ-
fi nansował tę udaną im-
prezę przygotowaną przez 
Stowarzyszenie „Pokolenia” 
przy Dziennym Dom Pomo-
cy w Oświęcimiu i współor-
ganizowaną przez Miasto 
Oświęcim.

Słowa podziękowania na-
leżą się ekipie Zintegro-
wanej Służby Ratowniczej, 

młodym wolontariuszom 
z Szkoły Podstawowej nr 8 
w Oświęcimiu, uczniom in-
nych miejskich podstawó-
wek i szkół średnich, którzy 
służyli wszechstronną po-
mocą seniorom, członkom 
Stowarzyszenia „Pokolenia” 
przy Dziennym Domu Po-
mocy w Oświęcimiu oraz 
dyrektorce placówki Aga-
cie Lorek i pracownikom 
DDP.
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OŚWIĘCIM

Informacje przygotowane 
przez Urząd Miasta Oświęcim

 Kamienice w Starym Mieście 
zmieniają wygląd

a elewacja zostanie od-
świeżona. Wewnątrz po-
wstaną mieszkania. Inwe-
storem jest miejska spółka 
Oświęcimskie Towarzystwo 
Budownictwa Społeczne-
go, która pozyskała na 
ten projekt pieniądze ze-
wnętrzne. – Stare Miasto to 
serce Oświęcimia. Dlatego 
prowadzimy tam różnego 

rodzaju działania, które 
mają poprawić jego wize-
runek. Jednym z nich jest 
dbanie o stan budynków, 
które są trwałą pamiątką 
naszej historii. Zabytkowe 
kamienice odnawia miejska 
spółka, czyli Towarzystwo 
Budownictwa Społecznego. 
Teraz zajmuje się jednymi 
z piękniejszych kamienic 
przy ul. Mickiewicza i my-
ślę, że po zakończeniu prac 
budynki będą prezentować 
się efektownie. Widać je 
dobrze z rynku. Są więc 
jednym z atrakcyjniejszych 
obiektów Starego Miasta. 
Odrestaurowane budynki 
będą służyć mieszkańcom, 
powstanie tam kilkanaście 
mieszkań – podkreśla Ja-
nusz Chwierut, prezydent 
Oświęcimia.

Dwa budynki przylegające 
do siebie powstały naj-
prawdopodobniej na prze-
łomie XIX i XX wieku. Czas 
jednak zrobił swoje, udało 
się przygotować projekt 
i pozyskać pieniądze. – Po 

wcześniejszych realizacjach 
w Starym Mieście zwią-
zanych z kamienicą przy 
ul. Klasztornej 2, Rynku 
Głównym 16, Mickiewicza 
5, odbudowie kamienicy 
przy placu Słonecznym 
prowadzimy rewitalizację 
budynków przy ul. Mickie-
wicza 2 do 4 – wyjaśnia 
Tyberiusz Kornas, prezes 

Oświęcimskiego Towarzy-
stwa Budownictwa Spo-
łecznego. W piwnicach oraz 
na parterze znajdzie się 
miejsce na lokal użytkowy 
o łącznej powierzchni 500 
m kw., na piętrach będzie 
19 mieszkań o powierzchni 
do 35 do 73 m kw. Zakoń-
czenie inwestycji to drugie 
półrocze przyszłego roku. 
– Obecnie mamy już nowe 
fundamenty, a we wrze-
śnia ruszą prace przy ele-
wacji budynku. Myślimy, 
że uda się je zakończyć 
w grudniu, aby pokazać 
mieszkańcom miasta jak 
budynek będzie wyglądał. 
Koszt inwestycji sięga 15 
mln zł, co jest związane 
z tym, że budynek jest 
historyczny, znajduje się 
w centrum miasta, a prace 
przebiegają pod nadzorem 
konserwatorskim – kończy 
prezes Kornas. Podkreśla 
też, że mieszkania będą 
wykończone „pod klucz”. 
Dodatkowo będzie możli-
wość wyboru kolorystyki 
wykończenia paneli podło-

gowych, płytek ściennych 
i podłogowych. Obecnie ak-
tualizowane są wnioski na 
wynajem mieszkań w tych 
kamienicach.

W niedługim czasie kolej-
na kamienica na Starym 
Mieście zmieni swój wy-
gląd. Przy ulicy Mayzla, 
gdzie kiedyś znajdował się 
sklep, powstaną mieszka-
nia oraz lokal usługowy. 
Kilkadziesiąt metrów dalej, 
przy ul. Zamkowej kolejny 
budynek przechodzi re-
nowację. Inwestorami są 
prywatne osoby. – Cieszą 
nas działania innych właści-
cieli i przedsiębiorców, któ-
rzy rewitalizują kamienice 
w Starym Mieście. Zapew-
ne wiąże się to z turystką, 
która w ostatnim czasie 
w Oświęcimiu znacznie 
przyśpieszyła, rozwinę-
ła się. Szczególnie jeśli 
chodzi o budowę nowych 
obiektów, apartamentów. 

Oczywiście poprawia to wy-
gląd tej części miasta, ale 
tworzy też dobrą ofertę dla 
odwiedzających. Oświęcim-
ska starówka to nie tylko 
zabytki, ale też propozycja 
ciekawych imprez i wyda-
rzeń dla mieszkańców. Na-
szym celem i priorytetem 
jest teraz właśnie to miej-
sce, chcemy podnosić jego 

atrakcyjność, aby w przy-
szłości było reprezenta-
cyjną częścią Oświęcimia 
– dodaje prezydent.

W Starym Mieście konty-
nuowana jest renowacja 
Sanktuarium Matki Bożej 
Wspomożenia Wiernych. 
Ten zabytkowy obiekt zy-
ska nowy wygląd południo-
wej nawy. – W ubiegłym 
roku przy wsparciu mia-
sta zrobiliśmy betonowe 
nakrywy na przyporach 
sanktuarium od strony po-
łudniowej. Niedawno roz-
poczęliśmy prace przy ele-
wacji południowej. Ten etap 
prac kosztuje 495 tys. zł, 
a pieniądze pozyskaliśmy 
z Ministerstwa Kultury, 
Urzędu Marszałkowskie-
go, Starostwa Powiatowe-
go. Zaangażowaliśmy też 
własne środki. Prace będą 
wiązały się z wyczyszcze-
niem cegieł, wymianą fug, 
wymianą oszklenia witraży, 

czyszczeniem antykorozy-
jnym ram, z nakrywami 
betonowymi, gzymsami. 
Mam nadzieję, że do koń-
ca października uda się je 
skończyć – wyjaśnia Łukasz 
Krysmalski, dyrektor Zgro-
madzenia Salezjańskiego, 
proboszcz kościoła pw. 
Matki Bożej Wspomożenia 
Wiernych.

Stare Miasto to dzisiaj jeden z większych placów budowy. Inwestycje w zabytkowych obiektach prowa-
dzone są w kilku miejscach. Jednym z nich jest ul. Mickiewicza i kamienice oznaczone numerami 2 do 4. 
Ekipa budowlana prowadzi tam prace renowacyjne pod nadzorem konserwatorskim. Przebudowany zostanie dach, 

Inwestycja przy ulicy Bulwary powoli nabiera kształ-
tów. W pobliżu Soły powstaje parking podziemny. 
Teren zostanie tak zagospodarowany, aby obok bu-
dynku parkingu powstała też otwarta przestrzeń, 
rodzaj amfi teatru pod „chmurką” wraz z miejscami 
do siedzenia, otoczonymi zielenią. 

 Podziemny
 parking 
 i nowa przestrzeń 
 spotkań
 w Starym Mieście

Inwestycja ruszyła we wrze-
śniu ubiegłego roku. Ten 
rejon Starego Miasta zyska 
nowy wizerunek. Rozwiąże 
również częściowo proble-
my związane ze znalezie-
niem miejsc do parkowania 
na oświęcimskiej starówce. 
– Zagospodarowanie tego 
miejsca ma podwójne zna-
czenie. Jednej strony chodzi 

o usprawnienie  komunikacji 
i zwiększenie ilości miejsc 
parkingowych w rejonie 
Starego Miasta, a z drugiej 
o uatrakcyjnienie bulwarów. 
Oczywiście ta inwestycja 
w pełni nie rozwiąże pro-
blemu, jednak zwiększenie 
miejsc parkingowych znacz-
nie go zmniejszy. W sumie 
w podziemnym parkingu 
będzie można zaparkować 
160 samochodów. To da 
z kolei impuls do podję-
cia decyzji o reorganizacji 
ruchu w Rynku Głównym. 
Chcemy, aby takie zmia-
ny zaczęły funkcjonować 
po zakończeniu inwestycji. 
W Starym Mieście mamy 
coraz więcej turystów, 
mieszkańcy też chętnie tu 
przychodzą. Jednak w po-
ruszaniu się po rynku, 

korzystaniu z ogródków 
kawiarnianych mocno prze-
szkadzają parkujące tam 
samochody. Tą inwestycją 
podnosimy też atrakcyjność 
bulwarów, dajemy nową 
przestrzeń do organizacji 
imprez i wydarzeń – mówi 
prezydent Oświęcimia Ja-
nusz Chwierut. Jak dodaje 
miasto ma kolejne plany 

związane z zagospodaro-
waniem bulwarów. – Skła-
damy wniosek do Funduszu 
Sprawiedliwej Transforma-
cji, chcemy pozyskać ze 
środków unijnych pieniądze 
na urządzenie nowego par-
ku oraz placu zabaw, mini 
parku wodnego czy innych 
atrakcji związanych z rekre-
acją –  dodaje prezydent.

Budowa parkingu wraz 
z przestrzenią do organi-
zacji imprez zakończy się 
w 2024 roku. Będzie kosz-
tować ponad 29 mln zł. 
Przedsięwzięcie ma spore 
dofi nansowanie zewnętrzne. 
Na zagospodarowanie tego 
miejsca miasto pozyskało 
13 mln zł z Oświęcimskie-
go Strategicznego Programu 
Rządowego. 
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  Połączy Stare Miasto 
z osiedlem Chemików

Stare Miasto zyska drogę 
alternatywną do mocno ob-
ciążonej ruchem samocho-
dowym ulicy Dąbrowskiego. 
Powstaną też nowe tereny 
pod zabudowę mieszkanio-
wą. Droga pobiegnie no-
wym śladem przecinając 
ulice: Chopina, Wysokie 
Brzegi i Szpitalną. Nieba-
wem w tym rejonie ruszy 
też przebudowa dróg po-
wiatowych - ulicy Wysokie 
Brzegi wraz z fragmentem 
ulicy Szpitalnej. – Obok 
remontów i modernizacji 

istniejących już dróg budu-
jemy też nowe drogi. Ulica 
Krasińskiego połączy Stare 
Miasto z osiedlem Chemi-
ków i będzie to równoległa 
droga do ul. Dąbrowskiego.  
Poprawiamy układ komu-
nikacyjny miasta, otwiera-
my też nowe tereny, któ-
re dają różne możliwości 
zabudowy. Miasto posiada 
w tym rejonie kilka hek-
tarów gruntów i liczymy, 
że w jakiejś perspekty-
wie będzie można realizo-
wać tutaj przedsięwzięcia 

Prace przy budowie nowej drogi - ulicy Krasińskiego są już mocno zaawansowane. Zakończenie I etapu 
inwestycji przewidziano na połowę przyszłego roku, a jego koszt sięga blisko 7 mln zł, z czego ponad 
4,7 mln zł to pieniądze zewnętrzne. 

środki Oświęcimskiego 
Strategicznego Programu 
Rządowego. To kolejny 
przykład inwestycji realizo-
wanej w Oświęcimiu siłami 
Starostwa Powiatowego 
przy współpracy z prezy-
dentem miasta.  Zakłada 
ona  przebudowę prawie 
1, 1 km odcinka w ciągu 

dróg powiatowych z budo-
wą chodników, odwodnień 
i wszystkich elementów 
bezpieczeństwa ruchu dro-
gowego i oświetlenia, któ-
re powinny powstać. Drogi 
będą oddane do użytku za 
około 12 miesięcy – mówi 
Andrzej Skrzypiński, staro-
sta powiatu oświęcimskiego
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mieszkaniowe. Dobrze się 
też składa, że powiat pod-
jął decyzję o modernizacji 
ulicy Wysokie Brzegi, od 
szpitala do ul. Szpitalnej, 
która jest w fatalnym stanie 
i wymaga pilnej naprawy. 
Miasto wspiera fi nansowo 
tę inwestycję – podkreśla 
Janusz Chwierut, prezydent 
Oświęcimia

W ramach I etapu budowy 
ul. Krasińskiego powstanie 
niemal kilometrowy odcinek 
drogi wraz z przebudową 
skrzyżowań z ulicą Szpi-
talną i ul. Wysokie Brzegi. 
Wzdłuż drogi przewidziany 

jest chodnik i ścieżka rowe-
rowa. Ulica zostanie oświe-
tlona i odwodniona. Doce-
lowo droga będzie kończyć 
się za hotelem Galicja i łą-
czyć ulicę Szpitalną z Dą-
browskiego. Ten odcinek 
jest planowany do realizacji 
w kolejnym etapie.

Z inwestycją wiąże się 
modernizacja dróg powia-
towych, które krzyżują 
się z ulicą Krasińskiego. 
Przebudowa ul. Wysokie 
Brzegi i odcinka ul. Szpi-
talnej już ruszyła . – Jej 
koszt to 5,5 mln zł, w tym 
prawie 60 proc. stanowią 
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Informacje przygotowane we współpracy 
z Urzędem Gminy Kęty

KĘTY

To był długo oczekiwany dzień dla całej społeczności Malca i samorządu Gminy Kęty. 9 września uroczyście 
otwarto zmodernizowany budynek Szkoły Podstawowej w Malcu. Data ta zostanie zapisana w kronikach 
jako jedna z najważniejszych. 

 Uroczyste otwarcie 
 rozbudowanej 
 Szkoły Podstawowej w Malcu

Uroczystość poprzedziła 
Msza Święta w kościele św. 
Jana Kantego w Malcu, po 
której w uroczystym prze-
marszu młodzież, nauczy-
ciele, rodzice, mieszkańcy 
Malca i zaproszeni goście 
udali się pod budynek szko-
ły. Tu zebranych powitała 
dyrektor placówki Renata 
Łuszczek. 
- To, co stało się udziałem 
nas wszystkich, jest głównie 
nakierowane na uczniów, 
zostało zbudowane dla 
nich. Wspólnie tworzyliśmy 
i tworzymy to dzieło. Dzisiaj 
otwieramy nowy rozdział 
w życiu maleckiej wspól-
noty – podkreśliła dyrek-
tor, przypominając historię 

maleckiej placówki szkol-
nej. Po ośpiewaniu hymnu 
państwowego nastąpiło 
ofi cjalne otwarcie rozbu-
dowanego budynku Szkoły 
Podstawowej. Przecięcia 
symbolicznej wstęgi wraz 
z dyrektor Renatą Łuszczek 
dokonali: burmistrz Gminy 
Kęty Krzysztof Jan Klęczar, 
przedstawiciel sołtysa Mal-

ca Maria Krawczyk, prze-
wodnicząca Rady Rodziców 
Katarzyna Hankus i uczen-
nica szkoły Matylda Naglik. 
Po poświęceniu budynku 
przez wizytatora Wydziału 
Katechetycznego Diecezji 
Bielsko-Żywieckiej ks. To-
masza Chrzana, wszyscy 
zaproszeni zostali do zwie-
dzania pomieszczeń szkoły. 
Można było także wpisać się 
do Księgi Pamiątkowej. Jak 
podkreślali zwiedzający, 
nowe, przestronne i do-
skonale wyposażone sale 
w szkole robią wrażenie, 
a radość dzieci i nauczycie-
li mówi więcej niż niejedno 
wypowiedziane tego dnia 
słowo. 

Dalsza część uroczystości 
odbyła się w Domu Ludo-
wym. Popłynęły słowa po-
dziękowań do wszystkich, 
którzy przyczynili się do 
realizacji inwestycji. Wrę-
czono pamiątkowe statu-
etki. Społeczność szkolna 
przygotowała dla gości 
muzyczny upominek oraz 
spektakl słowno-muzyczny.

Burmistrz Gminy Kęty 
Krzysztof Jan Klęczar 
w swoim wystąpieniu pod-

kreślił, że dzień ten jest 
żywym dowodem i każda, 
nawet najmniejsza spo-
łeczność, może, a nawet 
powinna mieć ambitne 
plany i dążyć do ich speł-
nienia. Zwrócił uwagę na 
ogromną radość i dumę, 
z jaką przekraczał mury 
zmodernizowanego bu-
dynku szkoły. Przypomniał 
również miniony już czas 
planów i wielokrotnych 
rozmów na temat wizji roz-
budowy szkoły. Dziękował 
osobom, bez których reali-
zacja inwestycji nie byłaby 
możliwa. Szczególne wyra-
zy wdzięczności skierował 
w stronę sołtysa Kazimie-
rza Tolarczyka, który był 
ambasadorem tej rozbu-

dowy, a poprawa warun-
ków nauki dzieci i młodzie-
ży była jego marzeniem. 

Dziękował wiceburmistrzom 
Gminy Kęty, radnym Rady 
Miejskiej w Kętach, pra-
cownikom Urzędu Gminy, 
wykonawcom wraz z pod-
wykonawcami, inspektorowi 
nadzoru i dyrektor placówki 
za szczególne oddanie i pro-
fesjonalizm, a także miesz-
kańcom.

– Dziś możemy być dum-
ni, że razem, jako lokalna 
społeczność dokonaliśmy 
czegoś naprawdę wielkiego, 
dokonaliśmy rozbudowy na 
miarę XXI wieku. Pokazali-
śmy, że działając wspólnie 
możemy zmieniać naszą lo-
kalną rzeczywistość – pod-
kreślił, zwracając się do ze-
branych. – Wam uczniowie 
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Piękna i słoneczna niedziela, 10 września, upłynęła w Kętach pod znakiem znakomitej, pełnej atrakcji 
zabawy, ekologii i aktywności sportowej. Wszystko to za sprawą Rodzinnego Pikniku Ekologicznego „OZE 
wśród Nas” oraz czwartej edycji „Tour de Kęty”, czyli Rajdu Przedszkolaka. 

 Z ekologią za pan brat:
 Rodzinny Piknik Ekologiczny 
 i Rajd Przedszkolaka

Na terenie placu targowego 
położonego przy stadionie 
Hejnał na wszystkich miesz-
kańców czekało mnóstwo 
atrakcyjnych propozycji 
spędzania czasu. Do swo-
ich proekologicznych i infor-
macyjnych stanowisk zapra-
szali przedstawiciele Gminy 
Kęty, Powiatu oświęcimskie-
go oraz Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 
w Krakowie, a także kęccy 
pszczelarze, obchodzący 
właśnie jubileusz 90-istnie-
nia, animatorzy Mikimator, 
bezpłatnie oferujący watę 
cukrową, popcorn, brokato-
we tatuaże oraz malunki na 
twarzy, jak również Gminna 

Biblioteka Publiczna w Kę-
tach – skarbnica czytelni-
czych marzeń, a zarazem 
ekowarsztatownia.

Środek placu w swe włada-
nie wzięły gokarty solarne, 
czyli napędzane energią sło-
neczną autka dla najmłod-
szych, a tuż obok można 

było toczyć wyścigi robo-
tów, które także poruszały 
się dzięki energii słońca.
Z kolei pod namiotami-ko-
pułami znaleźć można było 
szereg gier, zabaw i za-
gadek – wszystkie przy-
gotowane zostały z myślą 
o całych rodzinach. Na 
wizytę przy stanowiskach 
eksperckich, poświęconych 
ochronie powietrza, energii 
słońca, wiatru, wody oraz 
biomasy nie zabrakło więc 
chętnych. Szczególnym za-
interesowaniem cieszyły się 
ekopokój zagadek, rowery 
wytwarzające prąd, koło 
fortuny z nagrodami, wiel-
koformatowa gra planszowa 
oraz zamki dmuchańce.

Wszystkie atrakcje były 
nielimitowane i – ku wiel-
kiej uciesze małych i dużych 
uczestników imprezy – bez-
płatne.

O godzinie 14:00 aleją 
główną Parku Lipowego 
na swoich trójkołowcach, 
góralach i biegówkach po-
gnało niemal czterdzieścio-
ro uczestników czwartej 
edycji Rajdu Przedszkolaka 
„Tour de Kęty”. Na mecie 
na wszystkich małych mi-

łośników rowerów czekał 
II Zastępca Burmistrza 
Gminy Kęty Marcin Śliwa, 
który serdecznie gratulo-
wał wszystkim zapalonym 
rajdowcom, wręczając pa-
miątkowe medale za udział 
w wyścigu.

Imprezę, która otrzymała 
dofi nansowanie z Narodo-
wego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej, zorganizował Wy-
dział Rozwoju UG Kęty.

życzę, aby ta szkoła spełniła 
Wasze oczekiwania, abyście 
w tych nowych murach mo-
gli zdobywać wiedzę i rozwi-
jać swoją osobowość. Na-
uczycielom i pracownikom 
szkoły dziękuję za ogrom-
ne zaangażowanie. Życzę 
Wam, aby cały Wasz trud, 
związany z trwającą ponad 
rok rozbudową, wynagrodzi-
ły Wam komfortowe warun-
ki pracy oraz wdzięczność 
rodziców i uczniów – za-
kończył, składając kwiaty na 
ręce dyrektor szkoły Renaty 
Łuszczek.

Inwestycja pn. „Rozbudo-
wa i wyposażenie budynku 
Szkoły Podstawowej w Mal-
cu” rozpoczęła się w połowie 
maja 2022 r. Wykonawcą 
był Zakład Usługowo-Han-
dlowy SARKA-P Paweł Sar-
ka. Trzeba podkreślić, że 
prace wykonywane były 
w dużej części na „żywym 
organizmie”, gdyż w miesią-
cach przypadających na rok 
szkolny aż do ferii zimowych 
w roku 2023 w placówce 
prowadzone były zajęcia. 
Niezwykle trudne zadanie 
logistyczne czekało wtedy 
zimą szkolną społeczność. 
Był to etap połączenia sta-
rego budynku z nowym 
i modernizacji starej czę-
ści szkoły. Aby móc podjąć 

się tego zadania, uczniowie 
i nauczyciele musieli opuścić 
teren placówki. Konieczna 
była relokacja do trzech 
innych budynków – Domu 
Ludowego, budynku parafi i 
pw. Świętego Jana Kante-
go oraz sali gimnastycz-
nej. Tam prowadzone były 
zajęcia od powrotu z fe-
rii zimowych aż do końca 
roku szkolnego 2022/2023. 
„Akcja przeprowadzka” nie 
byłaby jednak możliwa, 
gdyby nie ogromne wspar-
cie i bezinteresowność ro-
dziców uczniów i strażaków 
z OSP Malec, którzy całymi 
popołudniami oraz w sobo-
ty, wykorzystując prywatne 
samochody, przewozili wy-
posażenie szkoły w tymcza-
sowe miejsca nauki, które 
umożliwione zostały dzięki 
przychylności proboszcza 
parafi i i sołtysa z Radą So-
łecką.

4 września 2023 r. cała 
społeczność szkolna spo-
tkała się pięknej, nowocze-
snej placówce na miarę XXI 
wieku.

W ramach inwestycji prze-
prowadzono przebudowę 
i modernizację istniejącego 
budynku szkoły, zakładają-
cą powstanie nowego węzła 
sanitarnego dla uczniów 
i nauczycieli oraz zaplecza 
kuchennego ze stołówką 
oraz dobudowanie nowej 
części budynku, w której 
znalazły się sale lekcyjne, 
pomieszczenia administra-
cyjne, szatnie i biblioteka. 
Urządzono także teren wo-
kół szkoły – wybudowano 
dojazdy wraz  z parkingiem, 
dojścia oraz podjazd dla 
osób niepełnosprawnych. 
Wykonano także elementy 
małej architektury.

Inwestycja przeprowadzo-
na została przy udziale 
środków, które Gmina Kęty 
pozyskała w ramach Rządo-
wego Funduszu Polski Ład: 
Program Inwestycji Strate-
gicznych.
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Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Miejskim w Zatorze.

ZATOR

 Kolejne
 dofi nansowanie
W ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg zo-
stanie wyremontowana ul. Kopernika w Zatorze. To 
kolejna gminna inwestycja dofi nansowana przez Ma-
łopolski Urząd Wojewódzki. 

Umowę na realizację tej in-
westycji Wojewoda Małopol-
ski Łukasz Kmita podpisał 
podczas konferencji praso-
wej w Regionalnym Ośrodku 
Kultury w Zatorze.

Koszty kwalifi kowalne zada-
nia wynoszą 410 055,72 zł, 
a dofi nansowanie stanowi 
50%. Inwestycja zostanie 
zrealizowana do końca bie-
żącego roku. W konferencji 
wzięli udział samorządowcy 

z powiatu oświęcimskiego, 
którzy w ramach ostatniego 
naboru wniosków na remon-
ty nakładkowe zrealizują 
łącznie 5 zadań na kwotę 
1,9 mln zł. 

Dofinansowanie trafi do 
powiatu oświęcimskiego 
na remonty dróg w Porębie 
Wielkiej oraz Głębowicach. 
Wsparcie otrzymają też – 
poza Zatorem – gminy Cheł-
mek i Przeciszów.
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 Na Skawie 
 budują 
 ujęcie wody
Dzięki dofi nansowaniu z Rządowego Fundusz Pol-
ski Ład: Program Inwestycji Strategicznych trwa 
budowa ujęcia wody w Zatorze. 

Inwestycja jest dofi nanso-
wana z budżetu państwa 
w 95%. Koszt robót bu-
dowlanych to 5 962 769,39 
zł brutto. Zgodnie z umową 

inwestycja ma być wyko-
nana do 30 czerwca 2024 
roku.

Roboty obejmują budowę 
drenażowego poddennego 
ujęcia wody z rzeki Ska-

wy oraz przebudowę ist-
niejącej już infrastruktu-
ry pozwalającej na pobór 
wody i jej dostarczenie do 
Stacji Uzdatniania Wody 

(SUW) przy ulicy Zamko-
wej.

Dzięki tej inwestycji gmina 
Zator będzie zabezpieczona 
w wodę w długiej perspek-
tywie czasu.
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 Wizyta 
 ukraińskiego
 konsula
29 sierpnia Zator odwiedzili wyjątkowi goście z Kon-
sulatu Generalnego Ukrainy w Krakowie. Celem wi-
zyty było podziękowanie władzom miasta, przed-
siębiorcom oraz mieszkańcom za pomoc okazaną 
obywatelom Ukrainy.

W ukraińskiej delegacji 
znaleźli się Konsul General-
ny Ukrainy w Krakowie Wia-

czeslaw Wojnorowskyj, Wi-
cekonsul Iryna Yaremchuk 
oraz Wicekonsul Walentyna 
Kuzmin. Goście przekazali 
burmistrzowi Zatora Mariu-
szowi Makuchowi i wszyst-
kim mieszkańcom Gminy 
Zator serdeczne podzię-
kowania za okazane serce 

i pomoc obywatelom Ukra-
iny. Konsul Wojnorowskyj 
podziękował również wła-

ścicielom zatorskich parków 
rozrywki: Markowi Gocza-
łowi i Dariuszowi Łysoniowi 
za umożliwienie spędzenia 
czasu wolnego dzieciom 
przybyłym z terenów dzia-
łań wojennych z okolicy 
Kupiańska z Obwodu Char-
kowskiego.
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TOMICE

 Zbiorniki wody pitnej 
oddane do użytku

1 września w Stacji Uzdatniania Wody w Witanowicach odbyło się uroczyste 
oddanie do użytkowania zbiorników wody pitnej wybudowanych w ramach 
Rządowego Funduszu Polski Ład – Program Inwestycji Strategicznych.

W uroczystości udział wzię-
li: Poseł na Sejm RP Filip 
Kaczyński, Wójt Gminy 
Tomice Witold Grabowski, 
Wójt Gminy Brzeźnica Bo-
gusław Antos, Przewodni-
czący Rady Gminy Tomice 
Paweł Adamik z radnymi, 

Przewodniczący Rady Miej-
skiej w Wadowicach Piotr 
Hajnosz, dyrektor Gmin-
nego Zakładu Usługowe-
go w Brzeźnicy Wojciech 
Spisak, kierownik Wydzia-
łu Produkcji Wody Wado-
wickiego Przedsiębiorstwa 
Wodociągów i Kanalizacji 
w Wadowicach Ireneusz 
Cholewa, główny wyko-
nawca Marcin Pieróg, in-
spektorzy: Wiesław Augu-
styniak, Jerzy Korkowski 
i Adam Porębski oraz kie-
rownik Gminnego Zakładu 
Komunalnego w Tomicach 
Przemysław Karski z pra-
cownikami.

– Od 2016 r. intensywnie 
stawiamy na zabezpiecze-
nie mieszkańców w podsta-
wowe medium jakim jest 
woda pitna. Gmina Tomi-
ce oddaje dzisiaj do użyt-
kowania kolejny element 
sieci wodociągowej. Moż-

na powiedzieć, że dzisiaj 
jesteśmy w połowie drogi, 
ponieważ w 2021 r. Gmina 
Tomice wybudowała ponad 
2,5 km sieci wodociągowej 
pod dnem rzeki Skawy łą-
czącej SUW Witanowice 
z WPWiK Wadowice (war-
tość inwestycji: 1.383.177 
zł, z czego: 774.907 zł – 
PROW na lata 2014-2020, 
a 608.269 zł – środki wła-
sne gminy Tomice), od dzi-
siaj rozpoczynamy ofi cjalne 
użytkowanie tych dwóch 
nowoczesnych zbiorników 
o pojemności 2 x 530 m3. 
W dniu 15 maja br. zawar-
łem umowę również z INŻ

-BUD na zaprojektowanie 
i wybudowanie kolejnych 
dwóch zbiorników na Grud-
kach w Woźnikach. A przed 
nami stoi wyzwanie w po-
staci gruntownej przebudo-
wy obiektu samej stacji – 
poinformował Wójt Gminy 
Tomice Witold Grabowski.

Po krótkich przemówieniach 
i podziękowaniach nastąpi-
ło symboliczne włączenie 
obu zbiorników przez Po-
sła na Sejm RP Filipa Ka-
czyńskiego i Wójta Gminy 
Tomice Witolda Grabow-
skiego.
Na zakończenie kierownik 
Gminnego Zakładu Komu-
nalnego w Tomicach Prze-
mysław Karski przedstawił 
informacje dotyczącą tech-
nicznego funkcjonowania 
inwestycji.

Budowa obu zbiorników 
kosztowała 2.681.528 
zł. Była ona finansowa-
na z czterech źródeł: 
1.819.581 zł pochodziło 
z Rządowego Funduszu 
Polski Ład, 531.000 zł to 
pożyczka z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wod-
nej w Krakowie, 276.487 
zł pochodziło z refundacji 
Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w War-
szawie, a Gmina Tomice ze 
środków własnych dołożyła 
54.460 zł.

Informacje przygotowane we współpracy z Urzędem Gminy Tomice.
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 Dobra zabawa
w strażackiej sztafecie

Punktualnie o 15.00 spiker zawodów dh Maciej Mrowiec ogłosił rozpoczęcie III 
edycji „Strażackiej Sztafety Pokoleń” w gminie Tomice. Od tego roku gminne 
zawody OSP, które odbyły się na placu sportowym przy remizie Ochotniej Stra-
ży Pożarnej w Witanowicach, otrzymały imię druha st. ogn. w st. spocz. Józefa 
Zająca.
Każda gminna jednostka 
OSP wystawiła trzy ze-
społy: seniorów, juniorów 
i młodzieżowe drużyny po-
żarnicze. W sztafecie każda 
z nich miała do wykonania 
po pięć konkurencji.

Druhowie seniorzy zmierzy-
li się ze spacerem strażaka 
(przeniesienie w slalomie 
węży ssawnych), ewaku-
acją rannych (przeniesie-
nie jednego manekina na 
desce ortopedycznej na 
torze przeszkód, a drugie-
go – ręcznie), sprzętem 
ratowniczych (przecięcie 
pilarką spalinową i piłą po-
przeczną klocków drewna 
oraz przecinarką tarczo-
wą elementu metalowego) 
i oponami (przerzucenie 2 
opon dużych na dystansie 
20 m). Po raz pierwszy dru-
howie zmierzyli się z segre-
gacją sprzętu (poszukiwanie 
16 elementów w 4 grupach 
sprzętu pożarniczego z zało-

żonymi na oczy zaklejonymi 
goglami).
Juniorzy konkurowali w pił-
kach lekarskich na noszach 
(przeniesienie 4 piłek na 
desce ortopedycznej i poko-
nanie toru przeszkód), opo-

nach (przetoczenie 3 opon), 
szukaniu sprzętu (poszuki-
wanie w zbiorniku wypeł-
nionym słomą 8 sprzętów 
strażackich i ustawieniu ich 
na ściankach z obrazkami) 
oraz w gaszeniu pożaru 
(utworzenie linii głównej 
i 3 linii gaśniczych oraz strą-
cenie 6 stożków). Nowością 
była konkurencja związana 
z dobraniem sprzętu w pary 
(przyporządkowanie po-
przez skojarzenia 12 par 
zdjęć sprzętu strażackiego).
Członkowie młodzieżo-
wych drużyn pożarniczych 
mieli do wykonania: tor 
przeszkód (3 kółka hula
-hop, ścianka, płotki i „rów 
z wodą”), szukanie kręgli 

(poszukiwanie 12 kręgli 
w zbiorniku wypełnionym 
słomą), jajka na noszach 
(przeniesienie na desce 
ortopedycznej na torze 
przeszkód 6 jajek w ku-
beczkach) i hydronetki (na-
lanie wody z hydronetek do 
dwóch tarcz nalewowych). 
W tego grupie wiekowej 
po raz pierwszy rozegrano 
także konkurencję,w której 
poszukiwane były zwierzęta 
wodne (poszukiwanie w pia-
sku 7 kolorowych elemen-
tów i włożenie ich do właści-
wych wiaderek).
Nie zabrakło też najmłod-
szej drużyny z Witanowic, 
która z wielkim zaangażo-
waniem i przy głośnym do-
pingu również pokonała tor 
przeszkód.

Nad całością czuwał pomy-
słodawca sztafety: mł. bryg. 
Jacek Kolber z Komendy Po-
wiatowej Państwowej Straży 
Pożarnej w Wadowicach.
Podczas III Gminnych Za-
wodów OSP „Strażacka 
Sztafeta Pokoleń 2023” 
nie był najważniejszy czas, 
a dokładność wykonania 
poszczególnych zadań oraz 
zachowanie zasad BHP. 
Rywalizację podczas szta-
fet zastąpiła dobra zaba-
wa i możliwość spotkania 
się w tak dużym gronie. 
A czas, jak to określił spi-
ker zawodów, mierzony był 
w tym roku …. w różnych 
jednostkach m.in. w stop-
niach, w kilogramach, czy 
w metrach.
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KALWARIA ZEBRZYDOWSKA

Organizatorem zawodów 
sportowo-pożarniczych był 
Związek Ochotniczych Stra-
ży Pożarnych Rzeczypospo-
litej Polskiej we współpracy 
z Gminą Kalwaria Zebrzy-
dowska. Gmina Kalwaria 
stanęła na wysokości zada-

nia i zdaniem wielu uczest-
ników, były to najlepiej 
zabezpieczone logistycznie 
zawody w historii. Do użyt-
ku startującym oddano no-
woczesny obiekt sportowy 
wraz z zapleczem, a całość 
zawodów była transmitowa-
na na żywo. 
– Jest to wielki zaszczyt, 
że Gmina Kalwaria Zebrzy-
dowska mogła zostać go-
spodarzem Ogólnopolskich 
Zawodów Pożarniczych. 
Wspaniałe występy stra-
żaków oraz drużyn mło-
dzieżowych radują serce, 
szczególnie że nasza dru-
żyna OSP MDP Dziewcząt 

z Przytkowic, ponownie 
wygrała i zakwalifi kowała 
się na wyjazd na Olimpiadę 
do Włoch  – mówi burmistrz 
Augustyn Ormanty i dodaje 
– jestem dumny, że będąc 
współorganizatorami zawo-
dów, udało nam się je prze-

prowadzić na tak wysokim 
poziomie logistycznym i nie 
zawieść zaufania, jakim 
nas, jako Gminę obdarzo-
no.
W  zawodach wzięło udział 
38 Młodzieżowych Drużyn 
Pożarniczych z różnych za-
kątków Polski wraz z ich 
opiekunami oraz 3 zagra-
niczne drużyny z Ukrainy. 
Rywalizacja toczyła się po-
między najlepszymi w kraju 
Młodzieżowymi Drużynami 
Pożarniczymi – dziewczę-
tami i chłopcami z każde-
go województwa, a także 
triumfatorami poprzednich 
zawodów szczebla krajo-

wego z 2021 roku. Młodzi 
strażacy musieli się zmie-
rzyć w trzech dość trud-
nych konkurencjach, jaki-
mi były rozwinięcie bojowe 
polegające na pokonaniu 
toru przeszkód (część za-
wodników musiała go po-

konać wraz ze sprzętem 
bojowym), umiejętności 
podawania wody za pomo-
cą pompki ręcznej do małej 
tarczy oraz wiązania węzłów 
i umiejętności rozpozna-
wania sprzętu gaśniczego. 
Drugą konkurencją był bieg 
sztafetowy na torze z prze-
szkodami wraz z monta-
żem linii wodnej, a trzecią: 
musztra. 

Zawody zakończyły się nie 
tylko organizacyjnym, ale 
i sportowym sukcesem 
gminy Kalwaria. W kate-
gorii dziewcząt zwyciężyła 
bowiem miejscowa drużyna 

OSP Przytkowice, która re-
prezentowała będzie nasz 
kraj podczas Międzynaro-
dowej Olimpiady Strażac-
kiej CTIF MDP w 2024 roku 
we Włoszech. W kategorii 
chłopców wygrała OSP Głu-
chów.

26 sierpnia rozegrane zo-
stały Krajowe Zawody Spor-
towo-Pożarnicze Ochotni-
czych Straży Pożarnych. 
W zawodach rywalizowały 
najlepsze kobiece drużyny 
pożarnicze oraz drużyny 
męskie OSP z poszcze-
gólnych województw oraz 
zwycięzcy poprzednich za-
wodów szczebla krajowego 
(Polanica-Zdrój 2019).  Na 
starcie stanęło 19 drużyn 
kobiecych i 19 drużyn mę-
skich. Zmaganiom, które 
przebiegały w trudnych wa-
runkach atmosferycznych 
kibicowały setki osób zgro-
madzonych na trybunach.

 Najlepsze drużyny strażackie
rywalizowały w Kalwarii Zebrz. 

23 i 24 sierpnia w Kalwarii Zebrzydowskiej odbyły się Ogólnopolskie Zawody Sportowo-Pożarnicze Mło-
dzieżowych Drużyn Pożarniczych wg regulaminu CTIF będące eliminacjami do Międzynarodowej Olim-
piady Strażackiej CTIF MDP w 2024 roku. Z kolei 26 sierpnia dorośli rywalizowali w Krajowych Zawodach 
Sportowo-Pożarniczych Ochotniczych Straży Pożarnych.

Droga wyremontowana zo-
stanie na odcinku ponad 

700 metrów. Gmina Kalwa-
ria Zebrzydowska pozyskała 
na zadanie środki fi nanso-
we z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg w wysokości 
310.624,00 zł, co stanowi 

75% całkowitych kosztów 
(414.166,13 zł).

Podczas podpisania umowy 
obecni byli posłowie Filip 
Kaczyński i Marek Polak.
Planowany termin realizacji 
zadania to 31 grudnia 2023 
roku. 

 Droga Zadział 
 w Leńczach
 z dofi nansowaniem
29 sierpnia w siedzibie Starostwa Powiatowego 
w Wadowicach, Burmistrz Miasta Kalwarii Zebrzy-
dowskiej Augustyn Ormanty wraz z Wojewodą Ma-
łopolskim, Łukaszem Kmitą, podpisali umowę na 
dofi nansowania drogi gminnej „Zadział” w Leńczach. 

Informacje przygotowane we współpracy 
 z Urzędem Gminy w Kalwarii Zebrz.
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Krajowe Zawody Sportowo
-Pożarnicze Ochotniczych 
Straży Pożarnych są zwień-
czeniem czteroletniego cy-
klu, w którym udział bierze 
ponad 100 tysięcy członków 
OSP. Zawody są kluczowym 
elementem przygotowa-
nia i weryfi kacji gotowo-
ści jednostek OSP, zarów-
no w Krajowym Systemie 
Ratowniczo-Gaśniczym 
jak i poza nim, do udziału 
w działaniach ratowniczych. 
To największe i najważniej-
sze zawody realizowane 
w środowisku ochotniczych 
straży pożarnych w kraju. 
Zawody sportowo-pożarni-
cze są stałym elementem 
wyszkolenia zarówno do-

rosłych członków Ochotni-
czych Straży Pożarnych, jak 
i członków Młodzieżowych 
Drużyn Pożarniczych. 

Wyniki zawodów
drużyny kobiece:
1. OSP Kalinowa (woj. wiel-
kopolskie),
2. OSP Potępa (woj. ślą-
skie),
3. OSP Lądek (woj. wielko-
polskie).

drużyny męskie:
1. OSP Janiszew (woj. wiel-
kopolskie),
2. OSP Raszowa (woj. opol-
skie),
3. OSP Rudnik Wielki (woj. 
śląskie)
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Wydarzyło się kiedyś

 Amerykański samolot 
zestrzelony pod Wadowicami

Zestrzelenie samolotu po la-
tach na łamach pisma Prze-
budzenie (nr 2/2004, 118) 
tak wspominał wadowicza-
nin Zbigniew Rauch: Podno-
sząc znowu do góry głowę 
z napięciem czekałem na 
ukazanie się eskadry. Rado-
wał mnie mozolny uginający 
się, ale jakże charaktery-
styczny warkot Liberatorów. 
Spokojnie przeleciały, a już 
wzrok swój skierowałem na 
zachód. Najpierw było dud-
nienie spadających bomb, 
a następnie nad Trzebinią 
wyrastały potężne wyso-
kie pióropusze czarnego 
dymu płonącej ropy nafto-
wej z trafi onych zbiorników. 
Samoloty wracały. Ale jeden 
z nich nad Zygodowicami 
zaczął kołować, jakby za-
planował lądowanie. W na-
stępnej sekundzie zaczął 
gwałtownie pikować w dół 
i spadł na ziemię za obłym 
pagórkiem.
W wyniku zestrzelenia sa-
molotu śmierć poniosło sze-
ściu amerykańskich żołnie-
rzy z kapitanem Williamem 
C. Lawrencem na czele. 
Pozostałych pięciu człon-
ków załogi zdołało się ura-
tować opuszczając płonący 

samolot na spadochronach. 
Zostali oni  ujęci przez wro-
ga i umieszczeni w obozie 
jenieckim w Niemczech. 

Po wojnie powrócili do oj-
czyzny. Podczas eksplozji 
samolotu zginęła również, 
oblana płonącym paliwem, 
młoda mieszkanka Tłucza-
ni Maria z Opalińskich – Ci-
choń.
Ciała poległych spoczę-
ły w grobie na skraju Zy-
godowic. Mogiła otoczona 
została troskliwą opieką 
miejscowej ludności, a w  
1945 roku odbyła się przy 
niej pierwsza manifesta-

cja antywojenna ludności 
Ziemi Wadowickiej. Dwa 
lata po zakończeniu woj-
ny Amerykanie dokonali 

ekshumacji ciał poległych, 
przewożąc je na cmentarz 
wojskowy w Belgii oraz 
do USA. Wśród mieszkań-
ców Zygodowic powstała 
inicjatywa upamiętnienia 
śmierci amerykańskich żoł-
nierzy poległych za polską 
wolność stosownym pomni-
kiem. Pomysł został jednak 
zablokowany przez władze 
komunistyczne. Można było 
do niego powrócić dopie-
ro w 1990 roku. Wtedy to 

władze samorządowe gmi-
ny Tomice, w skład której 
wchodzą Zygodowice, wraz 
z Towarzystwem Miłośników 
Ziemi Wadowickiej utworzy-
ły społeczny komitet budo-
wy obelisku poświęconego 
pamięci poległych lotników. 
Ostatecznie obelisk został 
umieszczony w miejscu 
wojennej tragedii jesienią 
1991 roku. W jego obrę-
bie umieszczono fragment 
skrzydła strąconego w 1944 
r. samolotu, który ofi arował 
Józef Garus z Zygodowic. 
Niestety po kilku latach cen-
ne pozostałości z samolotu 
B-24 zostały zrabowane. 

Wystawę poświęconą zało-
dze z licznymi elementami 
zestrzelonego Liberatora 
oraz rzeczami osobistymi 
i umundurowaniem lotników 
obejrzeć można w Prywat-
nym Muzeum Polsko-Ame-
rykańskim „Hell’s Angel”. 
Zwiedzanie muzeum znaj-
dującego się przy ul. Kon-
stytucji 3 Maja 23A, moż-
liwe jest po wcześniejszym 
uzgodnieniu telefonicznym 
z właścicielem – tel. 605 
536 062.

Jarosław Zięba

13 września 1944 roku 115 amerykańskich samolotów wystartowało z włoskiego lotniska Venossa celem 
zbombardowania hitlerowskich urządzeń przemysłowych w rejonie Oświęcimia i Trzebini. Niestety jeden 
z Liberatorów B-24 nie wrócił do bazy, gdyż trafi ony został przez niemiecką artylerię przeciwlotniczą. 
Płonący samolot eksplodował nad polami Zygodowic, Witanowic i Wyźrału nieopodal Wadowic. 

„Klisze pamięci. Labirynty” to wystawa, którą zo-
baczyć można w Harmężach w gminie Oświęcim. 
Ekspozycja jest niezwykłym świadectwem byłego 
więźnia KL Auschwitz, Mariana Kołodzieja. 

Cudze chwalicie…

 Wyjątkowa 
wystawa

Kołodziej trafi ł do oświę-
cimskiego obozu jako kil-
kunastoletni chłopiec już 
w pierwszym transporcie 

i został oznaczony numerem 
432. W obozie przebywał 
aż do końca wojny, będąc 
między innymi uczestnikiem 
apelu, podczas którego 
Maksymilian Kolbe ofi aro-
wał swoje życie za współ-
więźnia. 
Pracę nad „Kliszami Pamię-
ci” Marian Kołodziej rozpo-
czął dopiero prawie 50 lat 
po wojnie – w 1993 roku 
– po wylewie i towarzyszą-
cym mu paraliżu. Jak sam 
przyznał, było to dla niego 

pewną formą terapii. Rysun-
ki powstawały aż do  maja 
2009 roku, kilka miesięcy 
potem Kołodziej zmarł. 

Autor narysował ponad 250 
kompozycji tworzących nie-
zwykłą i przerażająca zara-
zem opowieść. Wystawę 
oglądać można w dolnej 
kondygnacji miejscowego 
kościoła będącego  częścią 
Centrum św. Maksymiliana 
prowadzonego  w Harmę-
żach przez  ojców Francisz-
kanów. Obejrzeć ją można 
po uprzedniej rezerwacji 
wizyty na stronie interne-
towej:  www.kliszepamieci.
org.

Ogłoszenie wyborcze
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Na wstępie powiem, że je-
stem nie tylko dietetykiem, 
ale też mamą dwójki dzieci. 
Czy moje dzieci jedzą zdro-
wo? Uważam, że tak. Ale 
czy jedzą wszystkie warzy-
wa z ochotą i biorą dokładki? 
Zdecydowanie nie!

Jak zatem sprawić, żeby 
dzieci chętniej jadły zdro-
we produkty i żeby chociaż 
spróbowały nowości?

Zacznijmy od początku. 
Dziecko w momencie roz-
szerzania diety zazwyczaj 
chętnie sięga po nowości. 
Często słyszę w gabinecie 
od rodziców dzieci, które 
nie chcą jeść, że jak były 
mniejsze, wszystko zjadały 
z ochotą. A potem przyszedł 
czas, kiedy odrzuciły pra-
wie wszystko. Chciałabym 
cię uspokoić- to zupełnie 
normalne! Około 18 mie-
siąca życia dziecko wchodzi 
w okres neofobii  żywienio-
wej, w którym przestaje jeść 
większość rzeczy, po które 
dotychczas chętnie sięgało.
Neofobia zazwyczaj słabnie 
około 6 roku życia, czasem 
jednak się przedłuża. Mam 
wrażenie, że kolejnym prze-
łomowym momentem jest 
okres dojrzewania, kiedy 
zmienia się postrzeganie 
smaków i młody człowiek 
chętniej sięga po rze-
czy, których wcześniej nie 
jadł.

Co zatem możemy zrobić, 
żeby nasze dziecko chętniej 
jadło zdrowe rzeczy i próbo-
wało nowości?
1. Zacznijmy od zdania, któ-

re wypowiadają eksperci 
w sprawie rozszerzania 
diety dzieci: Rodzic de-
cyduje co, kiedy i jak 
będzie podane do jedze-
nia, a dziecko decyduje, 
ile zje i czy w ogóle zje 
posiłek. To my, rodzice 
mamy wpływ na to, co 
dziecko będzie zjadać. 
Możemy ustalić regularne 
pory posiłków oraz zadbać 
o to, żeby w zasięgu na-
szej pociechy były głów-
nie zdrowe i wartościowe 
produkty. Nie oczekujmy 
jednak, że dziecko zawsze 
i z ochotą będzie reago-
wać na nasze propozycje.

2. Jedzcie wspólne rodzinne 
posiłki. Nie może być tak, 
że najpierw je dziecko, 
a potem reszta rodziny, 
albo tak, że każdy je kie-
dy indziej i w innej części 
domu. Zdaję sobie spra-
wę, że pracujemy w róż-
nych godzinach i wspólne 
posiłki nie są możliwe co-
dziennie. Możemy jednak 
starać się chociaż jeść 
wspólną kolację lub posiłki 
w trakcie weekendu. 

3. Kiedy zasiadacie do sto-
łu i chcesz, żeby dziecko 
próbowało nowości, nie 
może być ono ani bardzo 
głodne, ani najedzone. 
Dbaj zatem o regularne 
pory posiłków i zwróć 
uwagę, czy dziecko nie 

podjada między nimi. 
Często okazuje się, że 
maluch sięga na przykład 
po chrupki kukurydziane, 
słonecznik, winogrona 
czy pije soki owocowe. 
To wszystko teoretycz-
nie zdrowe produkty, ale 
wypełniają mały żołądek 
dziecka i nie powinniśmy 
się dziwić, że maluch nie 
ma ochoty na posiłek.

4. Jeśli wydaje ci się, że 
twoje dziecko ma mały 
asortyment zjadanych 
produktów, spisz na kart-
ce wszystko, co pociecha 
zjada. Może okaże się, że 
wcale nie jest tego tak 
mało?

5. Chodźcie razem na zaku-
py. Jeśli dziecko będzie 
brało udział w wyborze 
produktu, chętniej po nie-
go sięgnie w domu. Cza-
sem nie zdajemy sobie 
sprawy, jak wiele zależy 
od tego, w jakim kolorze 
jest kubek z jogurtem, 
który kupujecie.

6. Często pierwszym etapem 
ekspozycji na produkt jest 
przyglądanie się mu i pa-
trzenie, jak jedzą go inni. 
Potem pojawia się dotyka-
nie go lub branie udziału 
w gotowaniu, później wą-
chanie, a produkt może 
zostać zjedzony dopiero 
po dłuższym czasie. Nie 
zrażaj się niepowodze-
niem i dalej konsekwent-

Poradnik dietetyka

 Moje dziecko 
jest niejadkiem!

Czy twoje dziecko nie je warzyw? Czy kiedy proponujesz coś nowego, reaguje mocnym sprzeciwem? Czy ma 
swoje ulubione potrawy i tylko je zjada? Czy każdy wasz posiłek kończy się kłótnią albo płaczem?
Czy czasem brakuje ci już sił i masz ochotę wyjść z domu? Jeśli choć na jedno pytanie odpowiedziałeś twier-
dząco, ten artykuł jest właśnie dla Ciebie!

żona kartka znowu ląduje 
w pudełku i bierze udział 
w losowaniu.

11. Dobrym pomysłem jest 
podawanie nowego albo 
mniej lubianego produktu 
razem z produktem zna-
nym i lubianym, np.:
• natkę pietruszki zmikso-
wać w koktajlu z bana-
nem, mango i jogurtem 
naturalnym

• szpinak zmiksować z po-
midorami, dodać mięso 
mielone i podawać z ma-
karonem spaghetti

• zupę krem z pora posy-
pać domowym popcor-
nem

• do ciasta na naleśni-
ki dodać trochę mąki 
pszennej pełnoziarnistej 
lub orkiszowej

• z fi leta z dorsza przygo-
tować pieczone w pie-
karniku i panierowane 
w płatkach kukurydzia-
nych nuggetsy podawa-
ne z ketchupem

• zamiast orzechów do 
chrupania podawać 
masło orzechowe po-

mieszane z naturalnym 
kakao i miodem posma-
rowane na kanapce

• tradycyjne pomidory 
zastąpić koktajlowymi- 
są słodsze, małe, więc 
dziecku będzie wygod-
niej je zjeść.

• domowe mussli pomie-
szać z popularnymi cze-
koladowymi kulkami

• zamiast całej miseczki 
chipsów podać pół mi-
seczki i do tego na przy-
kład słupki z marchewki

• nie podawać samego 
jogurtu naturalnego- 
zmiksować go z doj-
rzałym bananem, mro-
żonymi truskawkami 
i miodem. Wyjdą z tego 
pyszne zdrowe lody

12. Nie popieram tego, żeby 
kłamać dzieci i wmawiać, 
że jakiegoś produktu nie 
ma w daniu, skoro go do 
tego dania dodaliśmy. 
Dzieci widzą i rozumieją 
więcej niż nam się wydaje 
i będą czuły się oszukane, 
przez co jeszcze ciężej bę-
dzie o współpracę.

13. I najważniejsze- zmiany 
zacznij od siebie. Ty mu-
sisz jeść zdrowo i różno-
rodnie, żeby twoje dziec-
ko też tak jadło!

14. Nie wszystko musi być 
idealnie! Pamiętaj o zasa-
dzie 80/20%. Staraj się 
w 80% stosować do za-
sad zdrowego odżywiania, 
20% zostawiając sobie na 
mniej zdrowe produkty.

15. Zmiany wprowadzaj 
stopniowo. Możecie ustalić 
z dzieckiem plan działania 
i cele do osiągnięcia któ-
rych dążycie.

16. Bądź konsekwentny.
17. Jeśli mimo wprowadzo-

nych zmian dziecko nadal 
nie chce próbować, warto 
wybrać się do neurologo-
pedy. Oceni on, czy dziec-
ko nie ma nadwrażliwości 
w jamie ustnej, zbyt krót-
kiego wędzidełka języka 
albo innych trudności, nad 
którymi można pracować, 
żeby dziecku było łatwiej.

Powodzenia!
Marta Tobiczyk

nie stawiaj produkt w za-
sięgu wzroku dziecka.

7. Nie wymagaj, żeby dziec-
ko zjadło dużą porcję 
nowego produktu. Pró-
bowanie polega na tym, 
żeby tylko poczuć smak 
potrawy.

8. Nie zmuszaj dziecka do 
jedzenia. 

9. Nie mów, że na przykład 
słodycz będzie nagrodą 
za zjedzenie obiadu. Ta-
kie postawienie sprawy 
jeszcze bardziej utwierdzi 
dziecko w przekonaniu, że 
danie obiadowe jest tak 

nieatrakcyjne i niedobre, 
że po zjedzeniu go należy 
się nagroda.

10. Możesz razem z dziec-
kiem zrobić pudełko, do 
którego wrzucicie kartki 
z nazwami lub rysunkami 
nielubianych produktów. 

Możecie się umówić, że 
raz lub dwa razy w tygo-
dniu dziecko losuje jedną 
kartkę i jego zadaniem 
jest spróbować tego pro-
duktu, którego nazwę 
przeczyta. Jeśli produkt 
mu zasmakuje, karteczkę 
wyrzucacie, jeśli nie, zło-

Rubryka redagowana we współpracy z Poradnią Dietetyczną „Dieta i My”

www.dietaimy.pl
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8 września rozpoczął się kolejny sezon Tauron Hokej Ligi. Kibice Re-Plast Unii Oświęcim marzą o zdoby-
ciu w nim mistrzostwa Polski. Czy jest na to realna szansa? Wszak ostatnie mistrzostwo biało-niebiescy 
zdobyli 20 lat temu, w sezonie 2003/04. 

Wydaje się, że skład dru-
żyny z Chemików 4 jest 
silniejszy niż w zeszłym 
sezonie, w którym Unia po 
sezonie zasadniczym była 
druga, a ostatecznie zajęła 

trzecie miejsce, choć awans 
do fi nału wszak na wycią-
gnięcie ręki, o czym kibi-
ce oświęcimskiej drużyny 
świetnie pamiętają. 
Budowę zespołu na nowy 
sezon rozpoczęto już 
w kwietniu, tuż po zakoń-
czeniu rozgrywek.

Karierę zakończył Patryk 
Noworyta. 40-letni wycho-
wanek Re-Plast Unii przez 
22-ligowe sezony sięgnął 
po 16 medali mistrzostw 
Polski. Z Unią pożegnał się 

też inny wychowanek, Ka-
mil Paszek. Poza tym zespół 
opuścili bramkarz Kevin 
Lindskoug oraz Aleksandrs 
Jerofejevs i Filipp Pangie-
łow-Jułdaszew. 
W formacjach ofensywnych 
zabraknie w tym sezonie 
Michaela Cichego, Alexan-

dra Szczechury, Tommiego 
Laakso, Pawło Padakina 
i Teddy’ego Da Costy.  Ten 
ostatni przeniósł się do be-
niaminka ligi francuskiej – 
Spartiates Marsylia.

W ich miejsce włodarze 
klubu ściągnęli przede 
wszystkich zawodników ze 
Skandynawii, gdyż tamtejsi 
hokeiści najbardziej pasują 
do koncepcji gry trenera 
Nika Zupančicia.
Linię obronną wzmocnić 
mają: Kalle Valtola (ostat-

Gabriela Wojtyła reprezentująca UKS Sokół Zator zdominowała wyścig Elity 
kobiet podczas Pucharu Polski odbywającego się w Głuchołazach. Zwycię-
stwo jest tym cenniejsze, że międzynarodowa ranga wyścigu przyciągnęła na 
start zawodników z wielu krajów.

 Zagraj Unio 
jak za dawnych lat!

 Wygrana Gabrieli Wojtyły
 w Pucharze Polski

Wśród kobiet, na linii star-
tu stanęła cała krajowa 
czołówka, reprezentująca 

najmocniejsze polskie dru-
żyny. Zwycięstwo w tak 
doborowej obsadzie daje 

nadzieję na dobry wynik 
podczas zbliżającego się 
Pucharu Świata we francu-
skim Les Gets, gdzie zapla-
nowano kolejny start dla 
światowej czołówki kolarzy 
górskich. Swą dobrą for-
mę, Gabriela sygnalizowa-
ła już podczas 3 wyścigów, 
które odbyły się w Bośni 
i Hercegowinie. Nasza za-
wodniczka stanęła tam na 
podium zdobywając łącznie 
75 punktów do rankingu 
UCI, co pozwoliło na zde-
cydowany awans w świato-
wym rankingu.
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nio Marma Ciarko STS 
Sanok), Jonas Uimonen 
(Budapest Jégkorong Aka-
démia HC ), Carl Ackered 
(Sheffi  eld Steelers), Kacper 
Łukawski (Polonia Bytom) 
oraz wychowanek Kacper 
Prokopiak.

Z kolei w formacjach ofen-
sywnych pojawili się: Ville 
Heikkinen (Marma Ciarko 
STS Sanok), Henry Karja-
lainen (Imatran Ketterä 
- Mestis), Kamil Sadłocha 
(Ohio State University), 
Mark Kaleinikovas (JKH GKS 
Jastrzębie) i Daniel Olsson 
Trkulja (Frederikshavn 
White Hawks - Dania). Ten 
ostatni ma na swoim kon-
cie cztery sezony wystę-
pów w szwedzkiej ekstra-
klasie.

Re-Plast Unia w pierwszych 
dwóch spotkaniach wygra-
ła kolejno z Zagłębiem So-
snowiec 6:3 (3:2, 2:0, 1:1) 
i – na wyjeździe – Podha-

lem Nowy Targ 4:3 (3:0, 
0:1, 1:2). W trzecim meczu 
oświęcimianie nie sprostali 
GKS-owi Katowice ulegając 
na własnym lodowisku 2:5 
(1:1, 1:3, 0:1). Humory ki-
bicom poprawiła jednak nie-
dzielna wyjazdowa wygrana 
z GKS-em Tychy. Biało-nie-
biescy zwyciężyli 4:2 (0:1, 
3:0, 1:1). 

Po czterech kolejkach Unia 
jest druga w tabeli ustępu-
jąc Enerdze Toruń, która ma 
komplet zwycięstw. Kolejny 
mecz Re-Plast Unia zagra na 
własnym lodowisku w nie-
dzielę 24 września o godz. 
17.00. Rywalem będzie Co-
march Cracovia.
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